
  

    

  

Београдска
омладина
средњошколска

и универзитетска

У пуном јеку
такмичења

Топле речи маршала Тита о

Новој години и закључке са са-
станка Ш пленума Централног

одбора УСАОЈ-а омладина ЧиИ-

таве земље примила је к срцу.

То је зов за окупљање свих о-

младинских снага за обнову по-

рушене домовине, Позив да се

активизирају сви конструктивни

елементи. То је једини исправан

пут да се земља што брже 0об-

нови и оспособи за нормалан

живот,

Београдска средњошколска и

универзитетска омладина, као и

они најмањи, пионири, заузима-

љало се о многим актуелним

проблемима, донети су многи ко:

рисни закључци. Сви они при-

мнли су извесне обавезе и за-

ветовали се да ће их до идућег

састанка пленума у свему испу-

Бити,

Омладина Прве мешовите гим-

назије дала је већ две хиљаде
ачасова, а обавезала се да
е дати 12.000. После шест рад-

них дана на савском мосту, при.

ступила је рашчишћавању руше-

вина У просторијама бившег

'Аутосервиса. Овде ће бити сме-
штена тракторска станица за

Србију. Основано је осам кру-
жока за учење, а према датој

обавези треба да се организују

| дванаест, Босанском крају
ласинцу послато је преко 400

књига.

Друга мешовита учитељска
школа обавезала се да ће сви У-

ченици завршити задружни и хи-
гијенски курс, с тим да у време

летњег школског одмора 909/

оде на село у циљу хигијенског
ин културног просвећивања села
и сеоске омладине. Исто тако да

ће дати највећи број руководи-

лаца рејонским организацијама.

Иначе, ученици ове школе из-
дају недељно зидне новине, као
и „Литерарни лист“, а четврто

годиште издаје стручни лист.
„Млади педагози“, 947

Омладина Седме мушке гимна-

зије ставила је себи у задатак да

одржава вождовачку трамвајску

пругу да не би због снежних

наноса дошло до застоја у сао-

браћају С пролећа извршиће

пошумљавање два парка, а у
великој пролећној акцији за о-

правку друма и пруге ангажо-

ваће 700/) ученика. Десеторица

од њих посећују метало-стру-
гарски курс,

Омладина Средње техничке
школе с обзиром. да на њој ле-

жи велики задатак обнове, оба-
везала се да организује радни
батаљон, који ће преузети ра:

дове око оправке саме школске
зграде и ђачке мензе, а на сав-
ском мосту да демонтира др-
вену конструкцију. Затим да за

потребе школе изради стотину
столова и столица, да сирома-
шним ученицима

вим старатељством, снабдевају
писаћим прибором и књигама.
Исто тако обавезну летњу прак-

су посветиће нашем саобраћају,

мостовима и железничким радио-
ницама,

Омладина Друге мушке гимна-

зије обавезала се да ће дати

15.000 радних часова, да побољ-
ша општи успех ученика, да
спречи изгреде ученика који о-
метају нормалан развој наставе,

да једна дисциплинска комиси-
ја, образована од самих учени-
ка, предузме потребне мере да
се изостанци ученика од редов-
не наставе сведу на најмању ме-
ру, да се помоћ ђачким кухиња-
ма повећа
динара,

Студенти Медицинског факул-
тета поставили су као главни за-

датак што интензивније учење
по кружоцима. Затим да се по-

ред стручног усавршавања, ва-

спитавају и политички, нарочи-

то да проуче лењинско-маркси-
стичку теорију, као и да се о-

снује једна хигијенска радна

бригада са задатком да се стара

о побољшању хигијенских усло-

ва У становима, школама и ра-

дионицама, у првом реду да се
уреди круг факултета.

По свему се види да је и сва

од једног на два

школска омладина београдска,
поред радничке, озбиљно схва-
тила и прихватила постављене

јој задатке за ову годину. Она
ће се надметати и борити за пре-
лазну заставу. Ова застава на
Првом конгресу била је додеље-

на омладини Дрвара као најбо-
љој, а на Другом конгресу омла-

дини Лике, док ће на Трећем
конгресу бити додељена оној
омладини која постигне најбоље
резултате у прелконгресном так-

мичењ“' СМЧМИЋМитиа

ју видно место у овом општем

надметању. Одржане су много-

бројне конференције, расправ-

обезбеди и-|грађани и радници Београда.

схрану, одећу и обућу, као и да Радили су и људи који су се

Шегртски дом, који је под њихо- | тренутно затекли У граду. Тако

|

 
Велика акција чишћења Београда

завршена је са успехом
Пример Маринковића следила

је и омладинка Јелица Илић ко-Одлука ИНО-а о чишћењу Бе-
ограда дошла је изненада и ор-

ганизационе припреме требало
је извршити за непуна 24 сата,

али самим тим успех акције је

значајнији и већи, јер иако се

још увек Београд не би могао

сматрати потпуно чистим, ипак

је на чишћењу ђубрета, шута и

снега учињено много.
Омладинци, радници и грађа-

ни Београда за четири данаи

ноћи очистили су и избацили из

својих кућа, са улица и из фа-

брика више од 10 хиљада тона

ђубрета.
И на овоме послу којим је

помогнуто не само ИНО-у већ у

првом реду грађанству Београ-

да било је лепих примера само-

прегора и ударништва.:' Омла-

динци су предњачили као и увек

до сада јер то је њихова ду-

жност, Синдикалне подружнице

свих београдских предузећа и-

звеле су целокупно своје члан-

ство, тако да су радници и удар-

ници за машинама показали да

то остају и на другим, исто тако

корисним пословима.
Грађани Београда помогли су

са своје стране акцију, али њи-

хово учешће у раду није било

онакво какво би могло бити, јер

по броју упослених далеко изо-

стају за синдикалним подружни-

цама и омладинцима.
Скоро у свим рејонима приме-

Бено је да служба камиона није

била организована тако да омо-

гући што ефикасније чишћење.

Узрок овоме је, свакако, недово-

љан број камиона и возила аи

кратко време за које је органи-

зована ова транспортна служба.

У раду нису учествовали само

су бродари и службеници Речне

пловидбе, који се због обуставе

саобраћаја налазе на зимовнику

„Дунавац“, узели учешћа у раду

поставивши себи задатак да очи-

сте шут испред Радничке ко-

море.

Да би слика целокупног рада

на чишћењу била јаснија пре-

гледајмо радове по појединим

рејонима, Е .

У првом рејону камиони су

извршили око 500 тура и прене-

ли око 1750 тона ђубрета.
чишћењу је узело учешћа око

6.000 људи дневно. На раду су

се истакли омладинци Прве му-

шке, Четврте женске и Средње.

техничке школе очистивши за-

једно око 750 тона шута и ђу:

брета.· А |

Обилићев Венацпотпуно је о-
чишћен од шљаке и ђубрета. Од

синдикалних подружница учеш-

ће у раду узеле су подружнице б

У.

у овој акцији. Поред ученика

Друге мушке и Друге женске
гимназије, који су радили вео-

ма пожртвовано у чишћењу је
узело учешћа око 3.800 грађана.

У Трећем рејону 2.500 омлади-

наца и 10 синдикалних подру-

жница уз помоћ 20 камиона узе-

ло је пуног учешћа у акцији. У

раду су се истакли омладинци

Друге мешовите учитељске шко-

ле, који су дали 1.000 радних

часова и средњешколци из Че-

тврте мушке гимназије. Шесде-

сетогодишњи радник  Белсапа

Никола Маринковић показао је

да су и старији грађани озбиљ-

но схватили значај акције. Он

је радио без пгестаноа пуна 22

сата.

 

успех чишћења у Џетом рејону

У Петом рејону организација,

рашчишћавања спроведена, је

заједничким учешћем свих ма-

совних организација. М пра-

во је задовољство. чути изве-

штаје, у којима се руководиоци

група истицали предано зала-

гање појединаца и читавих еки-

па, као што су примери Марка,

Марјановића, члана НО, Бранка,

Ђаковића, службеника НО, Са-

ва Докића и Риста Петковића,

шофера, Младена Загорца и З0-

рице Штркаљ, омладинаца, Апе

Кузмановића и Дарке Ђорђевић,

активиста Фронта и АФЖ-а, ко-

ји су у овој акцији, сваки поје-

диначно, имали преко 40 часова,

непрекидног рада. Затим група,

четири омладинца који су нато-

варили шутом камион од пет то-

на за 25 минута, а истоварили

за. 10, омладинске екипе Шесте

мушке и Треће женске гимнази-

је, омладина Звездаре и акти-

висткиње АФЖ-а другог насе-

ља, и др.

Радни елан захватио је у овој

акцији највећи број омладине

Петог рејона, велики број жена,

и добар део фронтоваца. Цео

посао био би већ другог дана

завршен, само да је било довољ-

но камиона. И ноћни рад, за ко-

ји су се ангажовале групе свих

ових организација, није могао

бити спроведен у потпуности, јер

су многи шофери одбили да ра-

де и ноћу, а смену нису добили.

Пример шофера Саве Докића, ко-

ји је радио непрекидно 43 часа,

није усамљен, али је с друге
стране било и таквих шофера

који су ометали успех акције,

непотребним задржавањем и и-

зговором да кола нису у реду, да

свећице не ваљају, и т. сл.

Треба,похвалити омладинце из

     
· Дијалог по одузимању земље

Завода за израду војне одеће,|.

Хипотекарне банке, трикотаже

Дунав и Државног транспортног |
предузећа.
Ударништвом у раду истакао|

се нарочито Филип Вигљевић,

шофер, који је радио 49 сати
без одмора. Затим кројач Иван
Андоновић и обућар Илија Бо-||
жовић.

У Другом рејонурадио је на
чишћењу 41 камион. Камиони су

направили око 330 тура. Поред
овога, 35 запрежних возила на-

правило је око 84 туре. Од син-

дикалних подружница учество-

вали су у чишћењу Рогожарски

са радништвом и омладином МА

ноћној смени, Кланица, Савез

набављачких задруга, фабрика

„Ната“, „Бата“ и „Политика“ са

својим камионом. Шегрти су 0:

чистили свој дом у Хилендарској

улици. Студенти Шумарског фа-

култета такође су узели учешћа

   

 
никад гладна била!

Шесте мушке гимназије који су

имали преко 2.000 радних часо-

ва на изношењу шута. Иза њих

не изостају ни. омладинке из

Треће женске гимназије.

Треба

_

истаћи

Марка Марјановића и других

активиста шестог насеља, који

су изнетим шутом из центра, ре-

јона, насули пут испод Звезда-

ре у свом насељу, у дужини од

280 метара, обављајући тиме

истовремено два посла.

М МИЛИЧКСВИЋ

Омладина ! рејона чисти

улице

Омладина Чукур-чесме из 1 рејона,

позвала је на такмичење омладину Дор.

ћола, одлучивши да ради и дан и ноћ.

Долазим на ноћну смену. Смех и ве-

сели узвици чују се већ издалека. —

Знаш ли да смо бољи од Дорћола за

седам тура, дочекују ме. Посао се на-

ставља и камион је ускоро пун. Ноћ

је свежа и ведра, али Београђани не

спавају. Скоро нису улице Београда

биле тако живе и пуне веселе омлади-

не. Наш камион јури низ улицу и са

њега се ори песма: »Птице се селе на

југ«. Већ смо код подвожњака и уско.

ро стигосмо до циља. Мрачно је, ала

се ипак недалеко од нас назире један

камион који је спреман да крене на-

траг. У то стигоше још неколико ка-

миона и настаје довикивање:

Из ког сте рејона, колико сте

тура данас начинилир Е, ми смо бољи

од вас за три туре!

Ђубре смо за трен ока избацили, па

крећемо натраг. Улице су пуне радних

грађана и омладине. Стижемо у Симину

улицу где је рад у пуном јеку и поред

тога што је близу поноћ. Ево другова

из Хипотекарне (банке, који нам по-

мажу.

Чисти се улица по улица. Рад траје

непрекидно и за неколико дана Бео-

град ће бити чист, захваљујући све.

сности његових грађана.

Б. Бојовић

дописник из Јевремове улице | рејон
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— Сви "ме пред судом нападају, ати си ми сведок да ниси

иницијативу 45

 

    

 

    

ја од почетка до краја акције

није напуштала посао.

Из Трећег рејона очишћено је

1.600 тона ђубрета. Примећено је

слабо учешће фронтоваца. Рад

камиона није био добро органи-

зован.

У Четвртом рејону дневно је

радило око 17 камиона дању и

по пет камиона ноћу. Грађани

су делимично учествовали у ра-

ду. Друго насеље испунило је
задатак у потпуности, У трећем
насељу, сем омладинаца учество-

вало је и 590 грађана на раскр-

чавању рушевина. У петом и
шестом „насељу

·

истакле су се
чланице АФЖ-а као руководио-

ци организације. Шесдесетого-
дишњи Ивачковић и старица Се-
нић нарочито су се истакли у

раду. Милан Цигановић, шофер,

радио је пуна три и по дана са

укупним одмором од шест сати.

Обућарска радница Анкица Ко-

вачевић радила је такође 36 са-

ти без одмора.

Због недостатка камиона пр-
вог дана чишћења у Петом ре-
јону није могла бити искоришће-

на сва људска снага. Само од
суботе по подне до недеље уве-
че из Петог рејона избачено је

око 61 камион ђубрета. Омлади-

на Другог насеља. уз сарадњу

Шесте мушке гимназије дала је

више од 3.000 радних часова. 40

омладинаца шестог насеља заси-
пало је пут код Звездаре чисте-

ћи га од рушевина; Ученици Тре-

ће женске, Шесте мушке и о-
младина нарочито су се истакли

у раду. 4

У Шестом рејону својим по-
жртвованим радом одликовали
су се радници Аутокоманде, Око
200 радника радило. је на раш-

чишћавању. Улица Војводе Гли-

гора потпуно је очишћена, За те
радове Аутопукје ставио 10 ка-

миона са особљем ·на располо-

жење Народном одбору. Учешће
грађана било је веома добро и

да није недостајало камиона Уу-

чинило би се много више. Ка-
миони су направили око 152 ту-
ре и изнели 410 тона ђубрета и
шута. .

Седми рејон налази се у крају
који је највише страдао од.бом-

бардовања и у коме има највише
шута, Радило се и дању и ноћу
без престанка. Преко стотину
камиона ђубрета очишћено је са

улица. Омладинци су и у овоме
рејону предњачили радом. На-

рочито су се истакли. пионири
из. Прве мешовите гимназије.

Они су радили од шест сати у-
јутру до шест сати увече, На-

челник пионирског одредаКоста

Галантић провео је све време на

чишћењу. Анојчић Слободано-
стао је 36 сати на раду. У недо-
статку камиона омладинци су
радили са ручним колицима.По-
ред осталих послова сложено је
око 20 кубних метара цигаља.

Одзив грађана у овом рејону

није био задовољавајући.

Велика акција чишћења Бео-
града завршена је. Међутим,
једном четвородневном акцијом
није могло да се очисти све ђу-
бре и шут који се налази по
београдским улицама. Акција је

успела. · Њоме су уштеђени
ИНО-у велики издаци ну мно-
гоме је помогнуто грађанству
Београда. Још неколико оваквих
акција и наш град би био пот-
пуно чист. Зато ову акцију тре-
ба схватити као почетак и орга-
низовати још неколико сличну
акција доклегод сеу Беогро/

налази и једна тона ђубрета.

пЕСЉА
КИНИ

 

Пример
станодавцима

Студенти су ове године имали много

тешкоћа око налажења станова а многи

који су станове добили имају муке са

својим станодавцима. Мене је као сту-

дента примио на стан Едмонд Турнај,

Дравска 16, и поред тога што има два

сина студента а целу породицу издржа.

ва од пензије. Ма да се налазе у те-

шком материјалном положају, моји ста-

нодавци су категорички одбили да при

ме ма шта на име кирије, изјавивши да

би то за њих била увреда. Поред тога

што сам добио стан, обезбеђено ми је

учење у топлим просторијама, прање и

крпљење веша а врло често моји ста-

нодавци задрже ме скоро присилно и

на ручку или вечери.

Сматрам да овај пример треба истаћи

да би утицао на оне станодавце студе-

ната који, и поред тога што примају

закупнину за стан, сматрају ово за те-

| рет.
Миодраг СТОЈАНОВИЋ

студент

Х

НЕСОЦИЈАЛНИ СТАНО-
ДАВАЦ

Дужност сваког човека је да, помогне

" сваком онолико колико му је то могуће.

' Једном културном, човеку 080

требало да се подвлачи, поготову да-

нас кад живимо у добу поштовања чо-

века. - у

Међутим, има људи који неће или не

схватају време у коме живе, Њихово оп-

хођење са околином је такво да 38-

служује јавну критику и осуду.

Такав је случај господина Савковића,

адвоката из Таковске улице бр. ЗЛУ

спрат. Како је уживао трособни стан,

Отсек за станове [| рејона сместио је

једну другарицу у собу и претсобље

његовог стана.

Г. Савковић забрањује тој другарица

да узима воду из његове кујне, него

она мора да силазе у приземље за воду

и онда да се пење опет на четврти

спрат са теретом.

Што је за осуду — другарица, која је

жртва г. Савковићевих забрана, налази

се у другом стању и питање је дана

када ће се породити.

Да ли је овде потребан неки комен-

тарг Ово сигурно није усамљен случај

Крајње је време да и овакви поједини“

ци схвате да ово опхођење не прет-

ставља врлину него је једна од најру-

| жвијих појава несоцијалности,

М. ПЕШИЋ

|

ж

43 НАСЕЉА НОВИ У
БЕОГРАД

Наше насеље раздваја) од Београда

само Сава, а од Земуна смо далеко чи-

5 километара, па ипак припада.тавих
мо Земуну, а не Београду. Услед тога

становници насеља су приморани да за

сваку. ситницу одлазе у Земун и да

губе по пола дана у обављању посло-

ва, док би све то много брже обављали

ако би били припојени Београду. Поред

тога, већина „становника запослена је

у установама и предузећима Београда.

Услед тога на својој конференцији гра-

ђани су донели једногласну одлуку да

пошаљу неколико својих претставника

у ИНО Београда који ће тражити да се

насеље »Нови Београд« прикључи бео“

градском 11 рејону.

Секретар Градског ИНО примно је

наше делегате, саслушао их и обећао

да ће изнети захтеве грађана на седни-

цу, а ми се надамо да ће се нашим о.

правданим жељама изаћи у сусрет.

Благоје ДЕДИЈЕР,

дописник насеља
»Нови Београде

 =

ГРАЂАНИ БЕОГРАДА

ПРЕДЛАЖУ... «

КОНОЛ ~ ЛЕГЛО

Канал за извлачење грађе

–

стругаре

Прометне банке легло је заразе и ши

рења разних епидемија, како за радни.

ке и њихове породице, тако ни 32 цео

Београд, То је вештачки грађеч канал

у који се уносе шлепови и салавови

са грађом из Дунава. Поред самог ка.

нала налази се заробљенички логор, а

непосредно уз канал подигнути су ло-

горски клозети, тако да нечистоза из

њих иде директно у канал а некад о-

стаје и по бедемима канала. у

До скора, радници су сами извлачили

из канала грађу, која је сва била

испрљана од нећистоће, а потом су је

прерађивалн у стругари. Сада је то у

неколико олакшано пошто се извлачи

тракторима. Али како трактори троше.

много бензина а летос ће стизати више

грађе, мораће поново _радниџи сами

кров канал н извлачити сву грађу.

Поред тога обичај је да се иверје н'

коре са трупаца дају раднидима да њи-

ма ложе у својим кућама Може се за

мислити какву опасност то претставља

за раднике н њихове породице,'а наро-

чито шта би произишло шко би се у

логору појавила нека епидемија, :

Но, поред опасности од епидемије, :

постоји још једна незгода — у про-,

леће се неће моћи радити ни због смра-

да, а све се то може отклонити са ма.

ло добре воље управе логора, Помоћу.

заробљеника који ту логорују могли би

се израдити клозети с друге стране ко-

ји би били спроведени директно у лу:.

нав. ; у

Сазнао сам да је управа стругаре не-

колико пута интервенисала ход надле-

жних у логору али без успеха, Стога

би било потребно да здравствени отсек“

ИНО интервенише и ово зло " опасност

у интересу радника н целог Београда,
по

Др Божидар ЈОВАНОВИЋ, лекар

не. би
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Одеоница |

„Октобарске

слободе“ за БЕОГРАД КОЈИ РАД
своје предузеће
Неколико стотина радника о-
купило се.28 јануара у текстил-

- ном- предузећу „Октобарска сло-
оода“, После пожара, који се
десио у предузећу, они су по-
дробно размотрили и испитали
све мере које је потребно пре:
љузети да се слични случајеви
нише не догоде, Расправљало се
о пропустима који су се поја-
вљивали међу намештеницима и
радницима у предузећу, а исто
тако и о потреби што веће бу-
гности и чувања машина,  сиро-
гина и готове робе, јер је све
то наша народна имовина,
Радници су били свесни да

сви подједнако сносе кривицу
бог несреће која се -догодила.
11 нико од њих није покушао на
тој заједничкој конференцији да
обмане или. баци кривицу на
другога. '
— Не, нисмо били довољно

будни, нисмо умели да процени-
мо ситуацију. Спавали смо на
ловорикама које су наши друго-
ћи извојевали на бојном пољу.
Заборавили смо да непријатељ
радног народа није. још увек
потпуно уништен.
— Другови, за паљевину која

се десила криви смо сви, али
зато нека нам тоискуство послу-
жи да још чвршће збијемо сво-
је редове, да добро убудуће о-
творимо очи и да сами себе сма-
трамо највећим кривцима за е-
вентуални неуспех или несрећу
који би нас због наше небудно-
сти и аљкавости могли задесити.
Организована је одмах пожар-

на чета, радници су жртвовали
своје слободно време да би га
употребили на чување предузе“
ћа, рад на обнови изгореле кон-
фекције отпочео је одмах. Око
20 машина оштећених приликом
пожара поправљеноје а 150 рад
ника' из конфекције дало се без
застоја на посао да се две пра-
зне просторије оспособе за сме-
штај нове конфекције, Радници
других београдских предузећа
одмах су притекли у помоћ. Мај-
стори из „Белсапа“, „Рогожар-
ског“ и „Војне одеће“ жртвова-
ли су своје слободно време да
би друговима из „Октобарске
слободе“ што пре пружили по-
товбну помоћ. Савезно Мини-
старство индустрије дало је из-
астан број машина,
У понедељак 1 овог месеца,

"13. дана по пожару, Одељење
конфекције поново ће да прора-
ди. Производни задатак биће,
упркос покушаја народних не-
пријатеља, ипак испуњен, јер су
се радници обавезали да ће на
машинама са којима се распола-
же радити у три смене, даноноћ-·
но, док се задатак не испуни.

Данас радници текстилног пре:
лузећа „Октобарска слобода“
будно пазе да се подли и под-
мукли непријатељи народа и
галдничке класе не увуку у пре-
тузеће. Сваки такав покушај би-
Те осујећен у зачетку.

Радници свих осталих београд-
ских предузећа треба да кори.
гте искуство својих другова из
· Октобарске слободе“. Радни на-
зод мора да буде будан да би
голувао оно што Му је донела

Пародно-ослободилачка војска.

, >

„колико ненспровних
— поступако премо

"шегртама
»Борба« је недавно писала о потреби

заштите шегртске омладине, као о јед-
=ој од првих дужности и синдиката и
'еентовских организација. У вези са
"ам потребно је истаћи поступке поје-
'иних послодаваца који бирократски по-
ступају у погледу. примања шегрта.
Када сам ол руководиоца трикотаже

»Сава« у Дубровачкој улици у Земуну
= Илије Леојанише тражио да прими 32

чнегрта једну омладинку одбио је да је
леими блговоривши: »Штета је губити
вљеме са женском децом, јер за њих је
«смо варјача«..

'Перед бирократских поступака, по.
стоје ми многи  последавци — нарочито
"Атне занатлије — који своје тегрте
ечсплоатишу. Наводим случај  обућара
М"зана Јовановића из Угриновачке ули-
на број 61 у Земуну, који је за свој
екстлоататорски план успео да иско-
исти два лобро получена шегрта. На•
име, он је уз обећање веће плате наго-
возђио два шегрта да напусте Обућарску
з"тругу у Земуну, нако су деџа у Задру.
»4 имала могућност за учење заната ни
зокавала: све предности које се шегрти.
ет' дају у погледу стручног и. школског

' плазовања, С каквом“ намером је ова-
#75 послодавац примио шегрте види се

__-најбоље по томе што их уопште није
- ппијавио Удружењу занатлија.

Овакав пеступак руководилаца  пре-

уузећа кдо им послодаваца наноси ште-

ту м омлалини и привреди, а свиру-

ебтодноци им нарочите друг Тито под-

алаче ла је најсветија дужност одгаја.

ње подмлатка без обзира на пол, Стога.

изГрађивање и стручно оспособљавање

тлеба ха буле први задатак сваког тра.

ћачина (

"14 се овакви и слични случајеви не

|. ка лешавали, сматрам ла би требалд да
поље. синаикалне подружниџе као и трго-

алчке и занатске коморе посвете више

тужње питању положаја. шегртске мла:

чежи А за сваки прекршај донетих 3а-

кона треба строго казнити · несавесне

тослодавце, Карло ИЛИЋ
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КРОо ББОГРАЈ

 

и Београд Боји разгобара
Стругање и звекет атова. Разбијање

леда. Смех, песма, довикивање. Четири
дана н четири ноћи. То грађани Београ.
да, а највише његова омладина, чисте
свој град,

Пршти здробљена поледица, отичу по
тоци воде ослобођеним олуцима. Товаре
се камиони шутом, уклањају се ђубри-
шта са празних плацева.

Сусрећу се камиони. Поздрављају се
омладинци и омладинке. Бруји град. У
њему је кекако домаћински. Као кад се
спрема кућа пред пролеће, :

Ни хладно није никоме. Образи су
црвени. .
Поздрављају се суседи, замењују ло-

пате за пијуке. Шале се:

 

— Уместо зимског спорта, за нас ста.
рије...

— Аух, што је врућина!
— Кад се радни нема зиме. ,;

#

Тако на улици. Тако у свим улицама,
у свим рејонима Једни раде, други жу-
ре својим послом, јер је пре подне.
Радни дан.

У посластичарници на
мрак. ИМ ако је до подне,
света. Тапло. Мирис пецива.

За малим столовима тихо тече разго-
вор. При. отварању врата чује се зве-
кет лопата и гласно довикивање. А онда

углу је полу.
нашло се

поново полугласне речи и дим страних

цигарета.

— Купила сам онај сат што сам ти
причала... Тамо, у радњи са антикви-
тетима... Божанствен је! Четири стуба
обавијена лозом са пет листа. Сасвим
лепо парче... Душу дало за мој камин!
Већ петнаест га дана желим Решавала
сам се да ли да поправим водоводне
цеви станару у сутерену или... И мо-
рала сам, кажем ти...

Црвенокоса луначка жена товари ка.
шичицу са »>шлагом« и наставља:

– на веху има штит м на њему са-
свим необичан грб... Тако романтично!
Видећеш га у среду, на чају... Прика»
заћу вам га у његовој пуној лепоти...

— А, како ради» ,

— Заштоћ Не рали, уопште... х

Звек

о

затварања

о

пудријере н мирис
сладуњаве прашине шири се около.
За другим столом два старија човека,

Пију белу кафу и разговарају доконо,
с врсмена на време.

— Докле ће ова водар... Мрзи те
из куће да. изиђеш... Да није за чист
ваздух...

Опет ћутање, а онда, полугласно;
= А шта кажеш, — шта ово грува

сваки данр '

— Већ би из велика звона, они, да
им то нешто ваља... А чим ћуте, не
ваља за њих...

— Ја шта.
штених руку..

Једна средњошколка од једном се з2-
„јапурила. Оставља шољу са доручком:
— Извините што се мешам, али то

се разбија дед на Дунаву да би се са-
чували кесони ва мост...

Одједном, после тих речи, — тишина.

Мала, кочоперка средњошколка ућут-
кала је посластичарницу. Она гледа на
сат, плаћа и одлази.
А кроз отворена врата, са улице, до-

пире свежина, смех, стругање лопата,
„ови живот Београда.

Јулија ЛАЗАРЕВИЋ

 

Зашто о нама ниВо
ништа не пише

пмтају радници из Отсека за пруге при БЕЛСАПУ

Срео сам пре неког времена групу
радника како чисти трамвајску пругу,
не обзирући се на кошаву која је бри-
сала. То су радници из Отсека за пру-
ге при Белсапу. Многе међу њима ин

познајем.

— Здраво другови, како иде посао.

— Боље него пре, одговарају сви и
настављају да замахују пијуцима- и ра-
збијају лед на колосеку.

— Бре, смрзли смо се на овој коша.
ви, додаје један ин дува у шаке. —

Него, што о нама нико ништа не пи.
шер

— Шта да пишемор

— Како, шта» Па зар смо ми мало
урадили» Нећемо да потцењујемо ничи“
ји рад, али ти барем знаш какав ми
посао обављамо. Нема нас нема
трамвајског саобраћаја.

— Добро, рећи ћу им. А сад, здра»
во!

— Чекај, немој да идеш. Тн знаш

да је прошле недеље цео Белслп радио
за нашу Партију. Било нас је 1700 рад“
ника и службеника и било ми мало кед

је »>Политика« писала о томе. Него,
криво ми је, што и нас нису поменули.
Ти знаш каква је страшна кошава ду-
вала у недељу, па ипак смо сви до јед“
нот дошли добровољно да _ралимо.
За свог рођеног оца не бих радно по

тој кошави, али за Партију сам дошао.

Не зато што сам мислио да ће о томе

да пишу новине, већ зато што је то
моја Партија. Само ми је криво, кад
су писали о другима што нису писали
и о нама. А радили смо удзрнички.

Наши швајсери су за 8 сати наварили

т окрајповали по оној кошави 12 ме-

тара кривина на Славији, И нико ни.

шта о томе. Ето, об томе нека пишу.

Нека зују Београђани да нас 70 одр-
жавамо 48 километара трамвајске пру
ге. И још нешто: кад се на пролеће

пусти тројка до Топчидера, кад прора-

ди двојка до пристаништа, нека сви
знају да смо то ми урадили. Право да

ти кажем, друже Ацо, ми се сви, ра-

дујемо кад пише нешто похвалио 0

нама.

— Добро, другови, покушаћу да на
пишем ово што сте ми ви рекли. А у    

Беотрадски  

будуће, слободно ви сами напишите пло
желите, па ћемо то заједнички да до-
терамо за штампу. Здраво.

Александар КУМАНУДИ

 

 

Тајанстбене

тестере
Весело сам истоварио примље-

но следовање од пола метра

дрва пред кућом: само још да
наиђе некаква моторна тестера,
— па ето ватрице,

У намери да дам одмах да се и-
секу, оставио сам их пред ку-
ћом и чекао да наиђе нека мо-
торна тестера, Међутим време

пролази а ње нема. Док сам тако
стојао наиђоше неколико тесте-
раша и понуде ми се да за 100

 

дин. исеку тих пола метра, Тј.
двапут више него што је макси:
мирана цена, Ја сам одбио,
Међутим, моторна тестера се

није појављивала. Ја. сумњам у
једно. Изгледа да власницима
моторних тестера не конвенира
максимирана цена и једноставно
неће да раде. Ако је то случај,
треба их казнити јер тиме, што
су обуставили рад, омогућују по-
дизање цена ручних тестераша,

Раша САВИЋ

Мики Руни
Препродавци биоскопских карата на црној берзи

зарађују по 900 до 1000 динара дневно.  
_ ~ Шта! Твој је син зарадио“ толике паре од биоскопа.
Отишао ваљда у Опатију да ради за филм

| же Јок, ене га тамо, продаје биоскопске карте.

Не седи се ви онамо скр.

НАДЛЕЖАН
У последњем броју вашег листа пита

се друг Михајловићко је надлежан уда

скине неактуелне пароле и транспаренте"
„Ја бих поставио друго питање: ко је

надлежан 'да скине иизбрише швапске

фирмег | Ра И
Ево у чему је ствар, Редакција »Омла.

динес и: »Пионира« налази се у Ресаз.

ској 34. Стотине и хиљаде омладинаца
пролазе кроз врата на којима крупним
словима, преко црно обојеног стакла
стоји реч

 

РОМАЏЈЕВЕАТ.
али се нико не запита: шта ова реч.
значи и ко ју је ту написаоф Зар ни

после више од 15 месеци од како је
Београд ослобођен им од како је вла-

свик фирме »стругнуо« из Београда овај

натпис мора да нас потсећа на бездушно

искоришћавање и пљачкање наших жи-
тарица (и уљарица) од стране окупа-
тора» ;

А. В. ПЕТРОВИЋ
Гепратова 64
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— Како, хоћу ли максимално мл

— Па тако! У моме млеку по макси

воде...

 

„Видеоје ревидент и

контролор...“
Много се говори и пише о ра-

чунима за електрику, али ипак
све је то мало, пошто се сваки
од нас у мислима бар сукобио
са Електричним предузећем Ср"
бије. Е
На моје име достављена су два

рачуна за електрику. Оно што
ме је одмах збунило, била је раз-
лика у суми за наплату: док је
по рачуну бр. 8926 за 27 кило-
вата рачун изнео 164 динара, по
рачуну бр. 8891 који је истав-
љен за 41 киловат зарачунато
ми је за наплату свега 124 дина-
ра. Нисам хтео да штетим инте-
ресе електричне централе 'џ сма-
трајући да ће Епс повести ра-
чуна о овако грубој погрешци,
окренем телефон и затражим ра-
ди рекламације лично шефа о-
дељења за наплате. Објаснио
сам о чему се ради, а шеф одго-
вара: „Зависи од кога су месе-
ца рачуни“, Прочитао сам и бро-
јеве рачуна и месеце за' којеје:
струја обрачуната а' шеф" мени.
објашњава: „Лети се плаћа«7 ки- .
ловата по 7 динара, а остало по

4 динара“. Видим ја да је немо-
гуће објаснити се, али упорно
тврдим да је нелогично, без 06-
зира о коме се месецу радила
се за 41 киловат плаћа само 124

динара, и зато још једном
тражим упутство како да се гре-
шка исправи: „Ама, само пла-

тите ви рачун. То је свакако ви-

део и ревидент и контролор и
слободно можете платити!“

Дуго, сам стајао крај телефо-
на не могући да верујем у оно
што сам чуо. Помислио сам да
потражим ревидента, али ко зна
да се и он, можда, неће изгова-
рати, да је „рачун потписао шеф

одељења“, и одустао сам... Ме-
ђутим, док сам говорио на те-

лефону, неколико људи У рад-
њи из које сам телефонирао већ
су заподели разговор о „ребу.
сима“ у рачунима за електрику.
Било је речи о државној троша-
рини која се зарачунава и нико
није могао схватити на основу
чега се трошарина наплаћује,
Јер, упоређујући рачуне које смо
код себе имали, видели смо да
је на 380 динара по рачуну бр.
5935 наплаћено 11.50 динара, на
164 динара по рачуну бр. 8926
26.05, а по рачуну бр. 6160 на
147 динара, колико износи рачун
'ва: утрошену струју, отпада на!
трошарину 42.50 динара. Нико
није могао установити стопу по
којој се ова дажбина наплаћује,
Хтели смо се опет послужити
телефоном, али приметили смо
да су сви ти рачуни уредно пот-
писани — и њих је, вероватно,
прегледао контролор и ревидент.

Љубомир РАЈКОВИЋ

 

КАКО СЕ ДОБИЈАЈУ Б КАРТЕ

У дневним листовима од 23 ја-
нуара о. г. изишло је саопште
ње да ће, почев од истог дана,
здравствени отсеци рејона изда.
вати допунске болесничке карте
за снабдевање. М ако сам имао
уверење државног санаторију“
ма из кога сам скоро дошао,и“
пак сам узео потврду од Анти-
туберкулозног диспансера у Бео-
граду, „Код ког сам моментано
на лечењу. У потврди су стајали
сви подаци о стању моје боле-
сти (клинички, рентгенски, бак-
териолошки). Сматрајући да је
ту све што треба, отишао сам
доста напорно У Здравствени от-
се рејона у Средачкој ули.
цн 2 као. надлежном. Упутили су

. 1. Тамо. је неки
оритативно пре-
мента и рекао

Тамо је не

 

  
  

   
  

да идем у собу бр;
ка др. Раши (7) т е прегле-
дала моја уверења И“казала ми
да идем са упутом у Бактерио-
лошки завод У Вашингтоновуул.
бр. 1711: :: ма, Уа
Узалуд сам објашњавао да то

није потребно, пошто податак
који се тражи стоји У обадва до-
кумента која сам поднео. Име.
нована је остала при своме: да
они. тако раде, да никоме не ве-
РУЈУ И да је уосталом тако на.
редио др. Илићиз. рунске ули-
це, кога могу УПИ и ако не ве-
рујем.. Клонуо ;дд умора морао
сам севратити кући, мислећи да
ћу идућег дана свршити“ Посар.
Али идућег дана и још некоди-
ко дана настале су нове нецоље,
У лабораторији у Вашингтоновој
улици, 24јануара после дугог че-
кања у хладном једва сам до
шао на ред. У суботу, 26 јану-
ара, добио сам резултат и оти-
шао са ЊИМУ дравствени от

сек, али је већ било доцкан.
Дошао: сам у понедељак 28 ја-
нуара. Исти онај младић, после
дугог чекања, смиловао се да
погледа извештај после чега ми
је тражио легитимацију за снаб.-
девање (белу карту), али како.
је нисам имао, јер нико није ре.
као ни објавио-да то треба, мо.
рао сам се. вратити кући, Моје
мучно, путешествије за допунску

"| болесничку карту Б, започето 23
јануаразавршило се 29 јануара,

уместо да траје свега 10—15 ми-
нута.
Најзад да ли овакав поступак

гарантује да ће болесничке кар.
те добити само болесници на ко-
је се мислило» Ни најмање. Та
кву карту може добити ко год
жели. Ево зашто: Здравствени
отсек ЈУ рејона карте издаје са-
мо на основу резултата спутума,
не водећи ни о чем другом ра-
чуна, а'како спутум у Бактерио-
лошком заводу не мора  боле-
сник лично дати може ко било ла
оде са туђим и да добије пово.
љан извештај за себе, односно
карту, Ето чему води „мудра“
организација посла. У другим ре-
јонима, изгледа, није тако.

Др. Светозар АЏИЋ
Молерова бр.6, Београд

 

АУТО ЗА БРЗУ ПОМОЋ —
ВОЗИ НА ВЕНЧАЊЕ
Често пута видимо тај ауто у око.

тини насеља Раковица верујући да се
људи њиме служе за хитну помоћ. То
смо, Међутим, веровали до прошле не-
деље. 28 јануара ауто Црвени крст бр.
50 довезао је, врб, Раковичку

–

цркау
једну групу од акт људи, а после
тога још» једну групу оддовезад“ је

  %

близини цркве су притрчали мисле.
ћи да се ради о превозу неког тешког
болесника. Али, нису били мало изне-
нађени када су ма кола почели да изла-
зе свежи и весели људи и жене. Брзо
се разјаснило: довезли су се на испит
вереници и пријатељи,.,
Заиста, није ни лако толиком друштву

ићи до Раковице пешке, а и што да пе-
шаче кад имају на расположењу кола
за спасавање и шофера.. А. они. којима
су потребна кола за спасавање, нека се
спасавају сами...

у С. ЛОНЧАР

—
о

———————— 20 ОдСНО42.

АВАМЛЕКА

а

еко или оно другор!. -
малу има максимално

 

 

фронтовски дописи
АНТИФАШИСТКИЊЕ МАКИ-

ША ОСПОСОБЉАВАЈУСЕ

У РАДУ

Радничке жене Макиша — домаћице,

укључене у АФЖ, извршавале су вредно

све досадање задатке. Данас схватзју

да је главни задатак радити на обнови

и изградњи земље. Јелисавета Реберкик,

домаћица, која се прошле године на

аналфабетском течају изучила писмено“

сти, пише:: »На Макишу се гради радно=

станица. Ту има 6 жена које раде на

њеном подизању. Оне носе циглу, мал»

тер; преносе цемент из фабрике и то«

варе га у камионе, товаре креч, носе

греде и даске«, а на конференцији же«

на Макиша Јелисавета је рекла: »Мар-

шал Тито нас је позвао да радимо на

обнови земље. Зато ја сад радим зидар“

ски посао, да бих била од користи др“

жавис.

Попут Јелисавете, многе радничке же-

не са Макиша, које су досад биле само

домаћице, раде сада у свим гранама

привреде и оспособљавају се за стручне
радове. Мако их код куће чекају деца

и домаћинство, оне не занемарују сво.

је послове, знајући да таквим радом
највише доприносе својој држави.

Миља РАДОВАНОВИЋ

Антифашисткиње за на-
ше шегрте

Извршујући задатке у помоћи- наро-
дним властима на збрињавању радничке
омладине, антифашисткиње Београда
решиле су на својој седници да добро“

вољно сашију рубље за шегрте који иду
у Чехословачку на учење заната,

Министарство социјалне политике да-
ло је материјал и сашиће се по два
пара веша за 540 шегрта. Рубље се кро-
ји у Централној шивари Црвеног крста
и до сада је скројено 420 пари, хога
су примиле на шивење жене Другог,
Четвртог, Петог и Седмог рејона Же-
не Петог и Седмог рејона већ су са
шиле по 160 комада веша.
Антифашисткиње су  решиле да се

такмиче у раду по рејонима и поједи-
начно и то не само у брзини, већ ку
томе која ће више и пажљивије сашита
рубља за наше шегрте.

Миља РАДОВАНОВИЋ

Патрони обданишта
број 9

Рад у нашим обдаништима мното је
олакшан стварањем патроната ми анга-
жовањем

_

појединих

с

синдикалних

—

по
дружница у њима. Патрони обданишта
бр. 9 у Брсјачкој улици су синдикалне
подружнице Министарства трговине и
снабдевања и фабрике »Нестор«. Одмах
по преузимању патроната, другарице из
Министарства пожуриле су да учине по
сету деци у обданишту, да проведу с
децом неколико часова и да виде шта
је деци најпотребније. Оне су са со.
бом донеле 8.858 динара, патика, чара•
пица, пешкира и других ствари. Налу“
штајући обданиште, уз веселе поздраве
раздрагане деце, другарице су већ ра-
зговарале о томе како ће што беље ор“
ганизовати даље прикупљање помоћи,
а већ сутрадан деца су добила позив Да
учествују у програму на усменим новина“
ма подружнице Министарства трговине.
Потребно је да они који од својих

уста одвајају за децу, виде како се
деца развијају и како особље обдани-
шта врши своју дужност.

Лела ЛАЗАРЕВИЋ

Радни односи у Заводу
за израду новчаница

Када се у Заводу за израду новчани“
да пре два месеца чуло да ће се при,
мити на посао 30 инвалида - бораца ЈА,
радници, намештеници, управник, омла-
дина струковног одбора УСАОС-а и чла-
нице АФЖ-а предузели су радове 3а
омештај другова инвалида. Требало је
снабдети основним потребама два дома,
један за другове, 8 други за другарице.
Другарице су добиле цео спрат виле
бившег директора Завода, а другови це
лу зграду са два спрата,
Са друговима инвалидима брзо смо се

упознали и спријатељили, Заједнички
рад нас је тако зближио да изгледа #40
да смо годинама били заједно. Иввали-
ди од којих многи носе одликовања 32
храброст, а Црногорка Живка Ђорђе“вић је и борац од 1941 године, одмах супоказали неисцрпну вољу за рад у производњи, показали су да су н на пољуобнове достојни имена хероја.
Долазак инвалида подигао је раднудисциплину и код старих другова и кодомладинаца. У Заводу се ради свим си.лама, како би се што више допринелообнови земље, како би се у стваралачкомРаду што беље оправдало поверење коједруг Тито полаже у радничку класу |омладину Југославије,

~ Негосава ЈЕВТИЋ
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Предаја Бонфисбобаних и
себбестрираних имања
Избршном одбор“

После ослобођења Београда,
један добар део непокретних и-
мања, својина Немаца, · фолкс-

дојчера, и припадника, руског
добровољачког корпуса, као и
имања домаћих издајника и
плаћеника припао је држави.
Управљање овим имањима при-
мила, је на себе Државна упра-
ва народних добара, која је

преко свог специјалног апарата,

— Одбора за некретнине — овај
посао организовала.
Поред имања конфискованих

од народних непријатеља, овај

Одбор је имао да се стара и о-

ко секвестрираних имања, која

су у већини случајева била ра-

није јеврејска имања, а чији се

сопственик није појавио. Број и

једних и других имања био је

кешто преко 1500. Касније, осни-

вањем Земаљске управе народ-

них добара Србије, сва ова има-

ња прешла су у њену надле-

жност, и иста је преузела упра-

ву над њима.
Организовати цео овај посао

није била мала ствар, јер су те-

шкоће искрсавале на сваком ко-

раку. Већина ових имања била,

је доста запуштена, нарочито

секвестрирана имања, тако да је

на њима требало вршити разне

оправке, што је доводило до то-

га, да је велики број ових има~

ња био пасиван. Ове пасиву по-

већавале су нарочито плате на-

стојника, које су често износиле

половину целокупних прихода

од имања. Уз то пореза, оправ-

ке и друге јавне дажбине, затим

немарност и расипање воде, ква-

рење зграде аљкавошћу закупа-

ца, довеле су велики број има-

ња у пасивно стање.

Све је ово довело до тога, да и

поред прихода од преко 1500

зграда Одбор за некретнине Зе-

маљске управе народних добара

Србије заврши прошлу 1945 го-

дину са пасивом од преко 7 ми-

лиона динара.

Природно, да се под оваквим

условима рада, а пошто се сва

та имања налазе на територији

града Београда, морала преду-

зети реорганизација целокупне

те службе и имања предати Из-

вршном народном одбору града,

Београда. Због тога је Претсед-

ништво народне владе Србије

својом одлуком од 19 јануара

1946 године одлучило, да Зе;

маљска управа народних доба-
ра Србије преда ИНО-у града

Ђеограда све објекте којима у-

правља Одбор за некретнине у

Београду, с тим да се изврши

ревизија пословања Одбора за,

некретнине и спроведе његова,

најцелисходнија

с

реорганизаци-

ла.

Тако је ИНО града Београда,

поред својих имања — зграда

и осталог чиме располаже у

Београду,— добио и сва конфи-

скована и секвестрирана имања.

Приступајући извршењу од-

луке Претседништва народне

владе Србије, ИНО града Бео-

града на својој седници од 30

јануара образовао је Управу

фонда за непокретности која ће

као самостална установа при

ино-у имати задатак да управ-

ља свим зградама конфискова-

ним и секвестрираним, као и

зградама које су већ од раније

биле својина ИНО-а. Овај Фонд

ће имати своје самостално фи-

нансиско пословање, а све лич-

не и материјалне расходе покри-

ваће сопственим приходима, а

вишак прихода ићи ће на пове-

Ћање капитала Фонда, који ће

се употребљавати за подизање

нових објеката у циљу решава-

ња станбеног проблема.

Као основни капитал овога

фонда, а да би исти могао одго-

ворити постављеним задацима,

који нису тако лаки, служи сва

непокретна имовина којом руко-

води ова Управа; сви приходи

од станбених градских и конфи-

скованих зграда, а од секве-

стрираних само 15 од сто; сви,

приходи од земљишта ИНО-а,

Необзвешт>>и

ЛАА ч4м

— Зашто не очистите ове

— Откуда ми знамо који
енет,

конфискованих и секвестрира-

них као што су плацеви, гради-

лишта и комплекси за експлоа~

тисање путем закупа и друго;

приходи из буџета обнове, уко-

лико се исти односе на имовину

ино-а, конфисковану и секве-

стрирану, а имају станбени ка-

рактер; и напослетку, дотације

од стране ИНО-а и других уста-

нова,

Тешкоће на које ће Управа,

фонда наићи у свом раду биће |

огромне и биће потребно доста,

труда и напора, да се савладају.

Основни је проблем овде спро-

вести правилну контролу рада

над свим службеницима, Управе

фонда, спровести контролу и из-

вршити реорганизацију настој-

ничке службе, као и спровести

контролу над закупцима стано-

ва, у циљу чувања закупног до-

бра.
Настојничка служба каква је

била досада, показала је скроз

негативне резултате. За настој-

нике нису постављани стручња-

ци, нису постављани људи који

могу извршити бар најситније

оправке водовода, брава и дру-

гог, већ су се постављења, врши-

ла како је ко стигао. М за нај-

ситнију оправку морао се звати

стручни мајстор, што је изази-

вало велике трошкове, а плате

тих настојника биле су око 2.000

динара месечно, стан (често пу-

та врло добар), осветљење, мно-

го пута и огрев.

Проблем чувања станова од

стране закупаца је исто тако ве-

лики. Закупци једноставно не

воде рачуна о томе, да то више

није „газдино“, да је то народ-

но, да је то својина целокупне

наше народне заједнице и да. је

грех и злочин не чувати та и-

мања, не чувати оно што је на»

ше.
Спровођењем Закона о обаве-

зном зидању — поправљању о-

штећених зграда — још ће се

више повећати капитал Управе

фонда за непокретности, јер не-

што преко 350 зграда чека да,

буде поправљено.

Према томе, ова корисна од-

лука даће врло повољне резул-

тате у решавању станбеног пи-

тања Београда, не само за нај-

ближе време, него и за даљу бу-

дућност, јер се њом осигурава,

потпуна контрола; и: благовреме-

на оправка свих зграда које су

конфисковане од народних не-

пријатеља, секвестриране, или

пак оних које су још од раније

биле својина ИНО-а града. Бео-

града. Драг. РАИЧЕВИЋ
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целога трга. На пролеће ће се ови скверови узалуд улепшавати

цвећем ако и ограда не буде поправљена. Тај посао, међутим,

изискује незнатна финансиска средства

 

ЗА ВЕЋУ ЕКСПЕДИТИВНОСТ У РАДУ

ОСНИВАЊЕ НОВИХ ГРАДСКИХ

ПРИВРЕДНИХ ПРЕДУЗЕЋА

Градско народно предузећеза,

снабдевање Београда „Гранап“

примило је. на себе,

свом оснивању, врло тешке ду-

жности. Њему је стављено у за-

датак да прими на. себе велики

део старања о исхрани београд-

ског становништва, «+

У опљачканој и разореној зе-

мљи, под тешким саобраћајним

околностима, то није био нима-

ло лак посао. Уз велике напоре

„Гранал“ је ипак довозио у Бео-

град знатне количине намирни-

ца и огрева. Уколико су прили-

ке за снабдевање постајале по-

вољније, утолико се прошири-

вао и обим његовог пословања.

Предузеће је примило на себе,

поред исхране н огрева, дели-

мично. и снабдевање текстилом,

обућом и техничком робом. Да

би пословање. било .такше и пре-

гледније, предузеће је било по-

дељено на одељења: Одељење

исхране, Одељење огрева, Оде-

љење за текстил и обућу, Одеље-

ње за техничку робу и Одељење

за мерење. „Гранап“ је сваким

даном постајао гломазније пре-

дузеће са све „обилнијим зада-

дима 5) музло БАБЕ 0

Да би предузеће за снабдева»

ње одговорило задатку, Извр-

шни одбор је донео одлуку да

се из „Гранапа“ издвоји отсек

за млеко и млечне производе,

одмах по.

који се налази у саставу Оде-
љења, исхране, а из Одељења, за

здравствено старање Завод за

стерилизацију млека, и да, се од

оба формира засебно Градско

предузеће за млеко и млечне

производе.

Исто тако, из састава, „Грана-

па“. издваја се Одељење за, тек-

стил и обућу и Одељење за о-

грев и формирају се засебна,

привредна предузећа Извршног

одбора: Градско предузеће за

текстил и обућу и Градско пре-

дузеће за огрев.

Из састава Одељења, за здрав-

ствено старање издваја, се град-

ска апотека и формира засебно

предузеће. Из истог Одељења

издвајају се купатила „Крсма-

новић“, купатило у Мишарској

улици и остала и формирају као

самостално градско предузеће.

Пословање новооснованих пре-

дузећа биће прописано посебним

правилницима које ће донети

Извршниодбор.

Овим издвајањем и стварањем

нових предузећа постићи ће се

да. предузећа све своје напоре у-

смере у једном правцу, да се

свакијод Тих пословау потпу:,
ности обухвати, што је било до-

ста тешко у условима кад су;

најразличитији послови били у

једном предузећу или пак веза-

ни за администрацију.

 

ЗАШТО НЕМА РИБЕ НА ПИЈА ЦАМА

С каквим се тешкоћама

боре рибарски радници

у Беотраду
Риболов у Београду је од вај-

када био занимање приличног

броја људи који су у њему тра:

жили не само забаву него и сред-

ства за издржавање своје поро-

дице. Један од најстаријих е-

снафа у Србији био је рибарски.

Први светски рат тешко је по-

годио београдске рибаре. За

време аустриске окупације ри-

барима је пропао сав алат. По

ослобођењу риболов се обновио.

Међутим рибарски трговац пок,

Бошко Ћирић, успео је својим

махинацијама да омете обнову.

Рибари тада оснивају 1921 годи-

не Београдску рибарску зајед-

ницу. И опет рибарски трговци

успевају да се увуку у ово удру-

жење и да га упропасте, Зато

се 1931 године оснива Прва бео.

градска рибарска задруга. Ме.

ђутим, рибарски трговци су се

  

 

сливнике7

је запушен. Јавите нам теле.

   

 

и овог пута дочепали главних

положаја и професионални ри-

бари су морали ту задругу да

напусте а у Рибарски дом усе-

лио се трговац Драги Богдано“

вић, и сада му Рибарско Удру-

жење служи као фирма за ње-

гову трговачку радњу. За време

бомбардовања 1941 године сав

алат рибара је углавном упро-

пашћен, Немачке власти су по-

ставиле као услов за обнову ри-

болова да се рибари обавежу да

извесни део лова уступе немач-

кој војсци. Међутим, рибари су

то одбили. Трговци пак, приста-

ли су да раде за Немце.

Од ослобођења рибари су по-

чели да се снабдевају алатом

али тешкоће су огромне, Није

потребно нагласити колико је

неопходно потребно оспособити

рибњаке ради повећања количи“

не риба које су у току рата, а

данас од разних штеточина, не-

|_милосрдно уништаване, | Рибар-

ске задруге ће ускоро с

вати своју главну Рибарско-

набављачку задругу са задат-

ком да се риба шаље на бео-

градско тржиште по што повољ-

нијим условима. Интересантно је

напоменути да рибарски тргов-

ци, који су за време окупације

радили пуном паром, данас са-

ботирају пожртвовани рад про»

ље снабдевање Београда потреб-

ним количинама рибе. Они ри-

барскимрадницимане дају на

послугу алат, као на пример

Драги Богдановић који је сав

алат склонио у Рибарски дом.

Народне власти излазе у сусрет

рибарима колико год јето мо-

гуће јер су оне свесне да ће по

већањем количине риба на бео-

градском тржишту у многоме се

"проблем исхране становништва

побољшати, :

Милисав БЕКЧИЋ
секретар Синдикалне

подружнице рибарски»
радника

осно-

| фесионалних рибара за што бо-'

  
Због загушености сливњака по-

плављене су многе улице

Зашто се загу~
шују слибници

Када падне киша или се поч-
не топити снег, на многим ме-
стима по београдским улицама

направе се велике баре пуне пр-

љаве воде, Пролазници морају
далекода обилазе око тих бара,

а увече, са места где су улице
мрачније, чује се грдња и псов-
ка, јер пролазници понегде до

колена, загазе у воду.
До ових непријатности долази

због тога што су улице пуне
свакојаке прљавштине која «е
заједно с водом скупља у слив-
ницима, па се кофе у њима на-

пуне ђубретом, услец чега вода
не може да пролази у канале.
Немарност и лабаво вршење

дужности контролних органа, из
Отсека за, чистоћу доприносе

још више да је загушивање
сливника редовна појава, на
пример уздуж улице Булевар
рвене армије. Дешава се че-

сто да се чак и канализационе
цеви загуше, па је и Београд»

ски водовод. приморан да интер-
венише, да- прокопава земљу и

да те цеви чисти.
~ Иако Отсек за чистоћу распс-
лаже свега са једном _црпном

саком, редовним| обиласком, и
"прегледом сливникамогло би се.

ошречити њихово загушењеи

скупљање воде по улицама,

 

Једног јануарског вечера У

Дому културе, у насеобини Ве-

шенској — област Ростова на

Дону — одржан је предизборни
скуп колхозника и месне инте-

лигенције. Први је говорио ста-

ри учитељ Тимофеј Мрихин. Он

је рекао: .

· — Ми смо се овде скупили да

донесемо одлуку о нашем кан-

дидату за депутата Врховног

совјета СССР, Ја предлажем да
истакнемо нашег земљака, со-

вјетског писца Михаила Шоло-
хова за кандидата. :

Једноставно и срдачно гово“

рио је о Шолохову козак-кол-

хозник Тимофеј Воробјов, ста-

рац од седамдесет и три године,

рођен у истом селу где и Шо-

лохов:

— Ко на тихоме Дону пани у
целој нашој држави не зна за

нашега Михаила Шолохова! На
Волги и у Сибиру Шолохова по-

знају по његовим књигама, али

код нас је друкчији случај: ми

га исто тако познајемо као чо-

века, као организатора колхоза,

Као друга и саветодавца колхо-

зника. Данас, кад обнављамо на.
шу привреду, коју су немачки ·

фашисти били толико оштетили,

ми осећамо помоћ нашега зе-

мљака. Ја подупирем предлог да
#

 

Михаил Шолохов

Михаил Шолохов буде наш кан-

дидат за депутата Врховног со-

вјета СССР.

"Скуп је једногласно , одлучио

ла кандидује за 248 Милеров и-
· зборниокруг “писца Михаила

Шолохова.

Стара козачка насеобина Ве-
шенска удаљена је 150 киломе-

тара од железничке станице. Да-
нас је то мали, пријатан градић
са педагошком школом, са две

средње и неколико основних

школа, са електричном центра-
лом, радио станицом и двема бол
ницама. Овде излази добро уре-

ђен лист,
рата саграђен је водовод и о.
творено позориште козачке о
младине.

Вешенска, се прочула и у ино-
странству захваљујући славном
совјетском књижевнику Шолохо-
ву, писцу одлично познатих не
само совјетском, већ и иностра-
ном читаоцу романа „Тихи Дон“
и „Узорана ледина“, У Вешен-
ској Шолохов живи и данас. Ро-

ђен је на мајуру Кружилину,
близу Вешенске, у бившој обла-

сти Донске козачке војске.

Пишчев отац био је мали слу-
жбеник у трговини, а мати коза“
киња — сељанка. Од раног де-
чаштва будући књижевник упо-
знао се са трудбеничким живо-
том: био је физички радник, луч-
ки радник, зидар. Наука је при:
влачила даровитог и радозналог
младића. У слободном времену
он је много читао и истрајно ра-
дио на интелектуалном самоуса-
вршавању.

У двадесет првој години жи-
вота Шолохов је приступио ра-

ду на великом роману „Тихи
Дон“. Велики таленат, снажан и
оригиналан ум, зрела књижев-
ничка вештина — све је то од>
махвезало пажњу целокупног
совјетског друштва за то ван-
редно значајно дело. На роману
„Тихи Дон“ Шолохов је радио
пуних „четрнаест година. У делу
је приказан сложени пут и ра:
звој разних слојева Ккозачког
друштва у годинама револуци-
је и грађанског рата. Роман је
доживео десетине издања, Пре-
веден је на многе европске је-
зике. ,

Друго велико дело Михаила
Шолохова јесте роман „Узорана
ледина“. То је једна снажна и
широка слика најкрупнијег до-
гађаја У животу совјетскога се-
ла, слика колективизације пољо-
привреде,

Шолохов највише живи у Ве-
шенској. Његова се кућа налази
у центру места, недалеко од До“
на. Жена му је из истога места.
Кћи студира на Московском др-
жавном универзитету, млађи син
похађа месну школу. Књижевник
живи истим животом као и сви
други козаци., Врло много ради.
„Устаје У зору. Ужива огромну
љубав и популарност међу ко.
зацима, који се поносе великом.

а уочи Отаџбинског.

славом човека, њима тако бли-

скбг и драгог. На Дону везане

су за Шопоховљево име многе

корисне иницијативе. Захваљу-
дући њему подигнута је зграда

за позориште колхоске омлади-

не, као и зграде педагошке шко-

ле, електричне станице и водо-

вода, Исто тако Шолохов се не-

уморно залаже за унапређење

пољопривреде и увођење усавр-

шених агротехничких средстава.

Ову корисну делатност Шолохо-

ва и његових сарадника совјет-

ска влада потпомогла је обилним

помоћима и захваљујући томе

·жетвени принос је знатно по

већан.

Јошу првим данима Отаџбин-

ског рата Шолохов је. отпутовао

на фронт кво ратни дописник.

Написао је неколико прича са

ратним темама, од којих је на-

Рочито чувена „Наука мржње“.
На фронту је написао и прва по-

главља романа „Они су се бори

ли за. отаџбину , на коме-и са-

да ради. Шолохов је многостра-

но образован човек и истакнут

јавни радник. Он је прави члан

Академије наука СССР, члану-

праве Савеза совјетских писаца,

депутат Врховног совјета СССР
За своје велике и значајне за-

слуге одликован је орденима

Лењина н Отаџбинског ратапр“

вог реда. Тим одликовањима сов-

детска влада достојно је обеле-

жила заслуге великог књижев»

ника и одличног јавног радника

Михаила Шолохова.

Јаков КРИвЈОНОК

КУ штрегравекор

Приближење дана избора за

Врховни совјет СССР осећа се
данас у Лењинграду нарочито

снажно. У граду неуморно раде

изборне комисије. Проверавају

се спискови бирача. У предузећи

ма и установама свакодневно се

одржавају предизборни скупови
ин саветовања. У заводима и

фабрикама широко се развило
социјалистичко

_

такмичење У

част избора, ~

Данас  Петроградска четврт

изгледа празнично. То је центар

индустрије прецизних машина и

сложене. радиоапаратуре и е-

„лектричне апаратуре...Радници,

службеници и-интелигенција. Пе-
троградске четврти истакли. су

двоје кандидата за депутате Вр-

ховног совјета СССР — лекара

Олгу Подвисоцку н авијатичара

Николаја Челнокова,

Олга Подвисоцка је лекар Пр
вог медицинског института. Од-

ликована је звањем заслужног

трудбеника науке. Николиј Чел-

ноков је авијатичар на Балтику,

двапут одликован звањем хероја

Совјетског Савеза, Обоје су ро-

ђени и одрасли у Лењинграду.

Никола Челнокова зову „ве-

лики човек“, и то с разлогом. У

прошлости зидар, који је више

година мешао малтер, он је про-

шао један сложен и велики жи-

вотни пут док није постао ваз-

духопловни пуковник. Две Злат-
не звезде хероја Совјетског Са
веза и дванаест ордена и меда-
ља красе његове груди, сведоче-

ћи о моћи духа, умешности, ве-

ликом таленту и организаторској
вештини. Он је одличан, беспре-
коран авијатичар, Који је усто

пренео своја огромна знања на
стотине људи, створио од њих
првокласне пилоте.

У годинама Отаџбинског рата

Челноков је тукао непријатеља
код Двинска и Кременчуга, Се-
вастопоља и Талина, код Ле-
њинграда и Берлина. Радио је
осам година као ваздухопловни

инструктор, Истакао је као све-
страно образован човек, попула-
ран јавни радник, господар сво-
је речи и сјајан извршилац сво-

јих дужности. За времерата по-
казао је са коликом оданошћу и
љубављу води рачуна б своме
људству, па ће исте особине и-
спољити на депутатској триби-
ни, У својству депутата Лењин-
градског совјета. |

Олга Подвисоцка завршила је
тридесет пет година медицинског_
рада. Она је дописни члан Ака-
демије наука СССР, прави. члан
Академије медицинских наука и
аутор преко седамдесет научних
радова, До сада је Подвисоцка
оспособила преко хиљаду и по

лекара.

Њена популарност, њен -ауто-

 

ритет у научном свету, а Исто ·
тако у најширим слојевима ста-

новништва, изванредно су вели.

ки, Подвисоцка је лекар-практи-

чар и педагог, научни радник и
јавни трудбеник, Њени најбољи
научни радови проучавају тубер-
кулозу коже, Узела је активног
учешћа У
болнице за оне, који пате од те
болести. За време рата припре- _
мала је нове генерације лекара.
и много радила у војничким бол
ницама. Енергична је, присту-
пачна и правична.

Георгиј ТОМАШЕВСКИ
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#08. (БАЈАКа
РАДНИЦИ-ПРОНАЛАЗАЧИ ПИШУ

–_НВбори радничких поверена
У Државној хипотекар-
ној банци
У недељу 27 јануара т. г. извршен је

избор. радничких повереника у Црж.

хипотекарној банци у Београду.

Пошто је била поднета само једна
кандидатска листа. листа  Синдикалне
подружнице, то је избор радничких по.
вереника извршен спонтано ни једнолу“
шно манифестујући јединство намеште-

ника, Претседник Изборног одбора, друг

Сима Живковић, прочитао је имена кан:
дидата са листе Синдикалне подружнице
ни прогласио их је за изабране радничке

поверенике у ДХБ.

Изабрано је осам радничких повере.
ника и нсто толико заменика.

У име изабраних повереника захвалио

се друг Алгександар Поповић који је

својим сажетим и убедљивим говором

уверавао другове да ће раднички по.
вереници одговорити својим задацмма

бранећи како интересе намештеника та-

ко исто и интересе предузећа, јер то
диктирају општи услови заједнице и

обнове земље. Посао треба свако да

обави са вољом и раднички поверени
ци ће нарочито бити строги према очи.

ма који на послу не буду исправни и
уредви. __Апелујући за помоћ у раду
повереника, нагласно је да свако у
свом раду треба да се руководи идеали.
ма палих другова н другарица.

На крају су говорили и неки руково-

дноци из унутрашњости који су изра

вили радост због јединства које влада

у Подружници и због перспектива пред

којима Синдикална подружница стоји, па

је конференција завршена

_

поклицима

маршалу Титу, Народној Републици и

славној Комунистичкој партији која је

омогућила слободан развитак радничке

класе за бољи живот радног народа.

Душан ВЕЛИМИРОВИЋ

Избор радничких пове-
реника у ЕПС-у

У свим надлештвима се врше избори

радничких повереника. Исто тако се и

у ЕПС-у 1 јануара одржала конференци-

ја на којој је требало изабрати радничке

поверенике. Одмах на почетку конфе-

ренције, друг Сарић, секретар Синди

калне подружнице позвао је све при.

сутне-да једним минутом ћутања одаду
После тога

је објаснио присутним друговима ради

чега је сазвана ова конференција и и-

знео је значај и рад радничких повере-

ника. У току предлагања неко је пре.

дложио Ђорђа Стошића-учу, али омла.

дина, којој је он највише зла нанео,

није“ прешла преко овог предлога него

је изнела неколико његових крупних

грешака због којих он не заслужује да

постане раднички повереник.

_

Старији

другови који су саслушали излагања

омладинаца прихватили су све наводе н

одбили су да гласају за њега. Пре и

збора постављене су две кандидатске

листе од којих је на другој листи би-

ло неколико другова који нису заслу-

жни да буду раднички повереници и

због тога је та листа већином гласова

одбачена а прва листа је примљена.

Томислав РАЈИЋ

У предузећу „Бата“

Изборн радничких повереника у фа-

брици коже и обуће »Бата« одржани су
у недељу 27 јануара. Радници им паме.
штеници дошли су на изборе у веселом

расположењу пошто је то први пут ла

се на демократски начин Оирају рад
нички повереници. Пре самог почетка

орила се песма радне омладине, а по-
сле тога претседник нзборног одбора

Марко Антонијевић је укратко изчео
значај и дужности радничких поверени.

ка. Истакао је разлику између повере-

инка у старим режимима н данашњих.

Са задовољством је констатовао да је

поднета само једна листа, која је ин

једнодушно прихваћена. Изабрано је 6

повереннак ни 6 заменика. Повереници

су: Брдар Лука, Петар Вулетић, Влада

Радановић, Фрањо Сантовзц, Ђубица

Костадиновић ни Нада Косић.

После говора које су одржали изгбра-

ни раднички повереници, тредложено је

да се пошаље поздравни гелеграм Мар.

шалу Титу, што је прихваћено .а оду.

шевљењем.
Љ. КОСТАДИНОВИЋ

У .Беометалу"

После низа предизборних

_

конферен-

ција, на којима се дискутовало о важно.

стима и дужностима радничких „вере“

ника. на дан 30 јануара 1946 г. изабра.

ни су и у »Беометалу« прави пресгавни-

ци радника и намештеника.

Пошто су раније сви били уплозмали

са законом ни дужностима радчачких

повереника,

_

примљена је, јединстаеча

кандидатска листа, коју је предложила

синдикална пордружница.

Изабрани су: Бутковић

_

Бранислав,

бравар, Стојиљковић Миодраг, бравар,

Вујичић Мара, радница, Црнобрња Ми-

лан, штајфер ни Делевић Петар, гоечлтер

Друг Бутковић захвалио се другови.

ма на указаном поверењу и додао, да

ће се повереници трудити, да то њихо-

во поверење оправдају, ми да ће инте-

ресе радника ин радничке класе испгазио

заступати. Затим је упозорио другове

да што више раде на унапређељу гро-

изводње и будним оком пазе на своје

предузеће.

Са избора је упућен телеграм Марша.

лу Титу, у ком се заветују сви другови

и другарице да ће уложити све да што

пре уздегну и обнове нашу домовину.

Петар ДЕЛЕВИЋ

У предузећу „На-ма“
Наша подружница броји око 400 чла-

нова и према томе ми имамо право да

мзаберемо 20 повереника. У недељу

по подне скупили се сви намештеници

предузећа. »На-ма« ради избора истих.

Претседник изборне комисије који је

отворно конференцију објавио је да се

јединство радника и намештеника 08в0о-

га предузећа и овом приликом мани.

фестовало на тај начин, што је истак-

нута свега једна листа, која по закону

одмах постаје пуноважна. После избо-

ра настале су праве маннфестације

братства и јединства радничке класе.

Клицало се маршалу Титу, нашој Пар-

тији и синдикатима. Дуго после завр-

шетка конференције намештеници су о-

стали у срдачном разговору н весељу.
Едита ВАЈС
>На-ма«

 

СЕЉАЦИ ИЗ ЖЕЛЕЗНИКА КОД БЕОГРАДСКИХ РАДНИКА

САРАДЊА РАДНИКА И СЕЉАКА
Културно · уметничко друштво >Ра-

дник« показује врло лепе резултате у

своме раду. Оно је одмах ставило у

задатак, да својим радом повеже село

и град. Прва посета учињена је пре

извесног времена селу Железник. Дру-

гови са села одмах су увидели добре

намере радника из Београда н прихва-

тили су позив да им врате посете.

3 фебруара ове године, дошла је

културно - просветна група сељака из

Железника: На станици су их

–

дочека.

ли чланови друштва »Радник«. Био је

то заиста, срдачан дочек. Да би мани-

фествовали своје јединство и радост,

занграли су заједнички коло пред же-

лезничком станицом.
Насмејани и са песмом у камионима о-

кићеним паролама и заставама упутили

су се кроз Београд ка просторијама

друштва.
ТУ сали друштва »Раднике оставили су

гости своје ствари, па су одвезени ка-

мионима да разгледају предузећа, у ко-

јима раде чланови друштва. Прво су

посетили предузеће »Беометал«, Са ве

ликим интересовањем разгледали су се-

љаци машине и продукте. Распитивали

су о свему, седали за машине и жали-

ли што нема струје да виде како се о-

брађује метал. У фабрици чарапа »Дом«

другарице са села биле су необично за-
интересоване. Пошто су обишли сва о-

дељења. упутили су се »>Микрону«. Ту
су се дивили прецизним апаратима,

Одавде су се упутили радничкој мен“,

ви. Измешани са радницима за столом,

интересовали су се о раду у фабрикама,

претресали потребе“ села и града. и

 

Друг Милутиновић, секретар друштва

»Радник«, поздравно је госте добродо-

шлицом указујући на значај овог сусре-

та. Народни учитељ са села, одговорно

је другу и захвалио се радницима на

гостопримству. После ручка сељаци и

радници заиграли су коло.

Сала друштва »Радник« у којој је о-

држана приредба брзо се напунила ра-

дницима који су дошли да виде и по-

адраве госте са села.

Госте је поздравио друг Баслаћ, прет-

седник друштва »Раднике. Он је ука-

зао на све тешкоће кроз које су про-

шли радници и сељаци, док нису до-

шли до тога, да се могу слободно са-

стајати и сарађивати.

Почело се са извођење програма. Ре-

цитације, позоришни комад »>Хајдуци«

од Стерије, извели су другови са се“

ла добро, и били су за све време изво-

ђења топло. Поздрављани. На крају

програма говорио је друг Милија Цве-

тић, секретар Фронта среза Врачарског.

Претседник друштва захвалио се го-

стима и посланику Петог рејона Павлу

Павловићу, који је дошао да присуству.

је овој манифестацији братства и је-

динства села и града. Затим је предао

поклон од неколико табакера гостима

љубећи се са претставником

—

сељака.

Овај моменат је пропраћен

—

громким

клицањем.
После игранке

|

гости су се упутили

железничкој. станици, где их је при о-

дласку поново поздравио секретар дру-
штва »Радник«.

Петар ДЕЛЕВИЋ

   

(О мом последњем

проналаску
»20 Октобар« ће доносити допнсе

најпознатијих ударника у којима ће

они сами пнсати о томе како су

успели да пронађу или усаврше ма-

шине на којима раде.

У овом броју пише Милош Арсић,

радник БЕЛСАПА, који је одлико-

ван орденом рада П реда. Он изно-

си шта је њега руководило н како

је успео да конструнше двостепени

компресор за ниски и високи при-

тисак који дејствује до двадесет н

пет атмосфера ваздушног притиска.

Ја, као механичар и машин-

ско-браварски

–

мајстор, радим

већ двадесет година на трамвај-

ским ваздушним кочницама и

компресорима. По ослобођењу

нашао сам се у врло тешком по-
ложају. Требало је оспособити

трамваје за саобраћај, требало је

створити што више компресора,

што ве распоредника, венти-

ла и многих осталих механич-

ких делова ваздушне кочнице.

Требало је створити материјал

за инсталацију цеви и прппада-

јућих делова за њену везу, тре-

бало је створити алат. Овегл то-

га није било, и уколико је било

није било исправно. Прва ми је

Милош Арсић

брига била створити алат, те

сам у том циљу пренео, са сво-

јом групом коју ја предводим,

неке машине радилице из разо-

рене занатске школе при Дирек-

цији. Све те машине су биле не-

исправне и то су биле; дребанг,

шепинг, бор-машина, шмиргл-

шајба и друге. Те машине смо

сами оправили, монтирали и пу-

стили у погон. Са материјалом

покупљеним по старом гвожђу

разбацаном од погорелих трам-

ваја, створили смо делове за

четрдесет трамвајских моторних

кола, која се данас са тим ма-

теријалом налазе у саобраћају.

Но другови, ја нисам само на

томе радио. Ја сам упоредо са

тим радио, и даље радим, на
отклањању многих техничких
недостатака на ваздушним коч-
ницама и компресорима разних
типова, а све у тежњи да идемо
ка нечем бољем и већем него

што је то досада било. Да бих

спречио да страдају невини гра-

ђани ради неподешене Божиће-

ве ваздушне кочнице, ја сам са

друговима још новембра месеца

1944 године преиначио ту кочни-

цу, те сам са тим постигао 100

од сто сигурност.

А сада, другови, да вам обја-

сним како сам исконструисао

мој последњи проналазак, дво-
степени компресор за ниски и

високи притисак који дејствује

до двадесет и пет атмосфера, ва-

здушног притиска.

У току месеца јануара, ја

сам, поред свог редовног днев-

ног посла на одржању трамвај-

ских кола, као и на стварању
резерви, радио и на проналаску
на машини, за коју сам прет-

ходно створио план с тачним
прорачуном и ту своју замисао
акцијом остварио. Она ми данас

 

корисно служи и налази сеу

дејству, и свако може да је ви-

ди и да стави евентуално при-
медбу, али ја верујем да при-

медбе не може бити као ни на
мојим ранијим проналасцима,

Још пре 20 година дошао сам
-на идеју да један хебл метнем
на Кноров компресор да би и-
спробавао инсталацију вазду-

шне кочнице. Но то је било те-

шко радити са тим хеблом због

тога што је површина клипо-

ва Кноровог компресора преко

120 см', те услед тога било је те-
шко те клипове кретати од 8
атмосфере па на више. Тако да

је опда био замор на тај начин

испробавати. После ослобођења,

кад је требало обновити нашу

земљу, а на позив нашег мар-
шала Тита, носио сам се мишљу

да би било згодно да ископстру-

и:шем један такав компресор ко-

ји ће имати два степена, тако

да један цилиндер буде већи а
други мањи за четири пута. На
тај начин из великог цилиндера,
да св сабије ваздух кроз зајед-

нички клип у мали цилиндер
преко вентила, пропорционалне

величине према клиповима. За-

то што је онај мањи клип четири
пута мањи од већег, четири пу-

та је лакше сабијати ваздух.

Тако ја могу са истом снагом
четири пута више атмосфера да

дотерам, то зпачи око шеснаест,

али ја догурам до двадесет пет

атмосфера. Уколико би онај дру-

ги клип био мањи од првог, у-

толико би се лакше кретао и ве-
ћи притисак би се добијао.

Рад компресора креће се руч-

ним и машинским погоном преко

једног хебла на коме се налазе

челичне платне које се крећу и

клизе у жљебу клипа, При уси-

савању кроз велики клип ва-

здух улази у велики цилиндер.

Кад се ручица врати контра,

онда се сабије ваздух који ула-

зи кроз шупаљ клип у мали ци-

линдер. Ваздух се истовремено

лади јер је картер у коме се

клип креће у зејтину. Из малог

цилиндрасабије се ваздух у ре-

зервоар. То је четири пута лак-

ше сабити него иначе.

Ја овакав компресор нисам

нигде видео али сам видео дво-

степене компресоре по другом

принципу функције где не про-

лази ваздух кроз клип нити се

креће по овоме принципу по ко-

ме сам ово ја извео, јер се они

крећу преко криваје или гурбл-

веле.

Другови, метод мога рада са-

стоји се у томе што сам научио

да претходно предмет добро

проучим, прокалкулишем. Због

тога нарочито ми металци мо-

рамо да имамо широко разуме-

вање рада, не само своје стру-

ке већ и више сродних струка.

Сваки од нас мора да зна добро

да рачуна, да познаје основе

техничког цртања, да зна сваки
предмет лако да нацрта слобод-

вом руком, да зна да калкули-

ше, јер тиме ће се више пости-

ћи ако ради у акорду, да позна-
је сваки метал, његове специ-

фичне тежине и његово растеза-

ње на извесним температурама.

Треба такође да зна добро да
рачуна на фрезалици (разне за-

воје, конусе итд.). Није довољ-

но да неко само мало зна из сво-
је струке, као на пр. да струже,

кује, тушира, монтира. Он мора
да зна све што је потребно, ина-
че није прави металац и зана-

тлија.

Са овим позивам радничку
класу широм наше нове Југосла~
вије да се руководе мојим радом
и уложе максимум напора ради
што брже обнове наше ратом о-
пустошене земље, а са тимви
да створи боље животне услове
радничкој класи.

Милош АРСИЋ
радник »Белсап«-а

   

    
   

— А сада,

зоре и излепили пароле, шта би
пошто смо у оквиру такмиче
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ња опрали про

још могли да урадимо»
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Радни полет омладине

насеља Чукарица

„Ми нећемо да изневеримо на-

де друга Тита, јер смо и ми део

његове омладине која хоће да

ради с пуно воље и љубави на

изградњи наше земље“, рекао је

друг Љуба Миљковић, један од

најактивнијих омладинаца у на-

сељу, отварајући омладинску

конференцију на којој је осно-
ван радни батаљон омладине Чу-

карице.
Кроз живу дискусију постав

љени су главни задаци омлади-

не овог насеља и присутни омла-

динци су се обавезали да ће до

следећег заседања 11 конгреса

народне омладине Југославије и-

спунити следеће задатке: ство-

рити радни батаљон, пошумити

део Кошутњака, отклонити Рру-
шевине и заравнити терен који

је оштећен приликом бомбардо-

вања, помагати рад народних

власти, за месец дана сузбити У

насељу црну берзу ин пријавити

радним јединицама и дати што

већи број радних часова, поди-

ћи радну дисциплину и уздићи

ниво културно-просветне изград-

ње у редовима омладине.

Исте вечери је у радни бата.

љон уписано шесдесет омладина-

ца и омладинки и то само оних

који нису запослени и не уче

школу, а већ првог дана по о-

снивању батаљона, један део ба-

таљона је радио у Бродогради“

лишту и дао 25 радних часова.

За то време пренето је са спра-

та 3334 килограма лака и боје и

938 кутија сложено је у рафове,

пренето је 20 табли плеха на ка-

мион, класирано је 100 кг шра-

фова и разни ситан материјал у

тежини од 700 килограма. После

рада омладина се с песмом ра-

зилазила одушевљена и свесна

да помаже обнови земље и испу-
њава жеље маршала Тита које

је изразио у новогодишњој по-

шпекуланте. Поред тога потреб- сланици.

но је појачати растурање штам- Мира МИЉКОВИЋ

пе, дати помоћ предузећима и дописник УП рејона

омрдјухви

ита.

 

РАДНА БРИГАДА
ШЕСТЕ МУШКЕ
ГИМНАЗИЈЕ

Знајући да је учење,

земље и васпитно подизање омладине

главни задатак омладине, ученици Ше-

сте мушке гимназије су решили да ор-

ганизују и учврсте своје училачке гру-

пе, да створе стручне курсеве из поје.

диних предмета.и да постигну такав у-

спех у читавој школи да средња оцена

буле 3,75. Створене су читалачке гру-

пе и радне бригаде. Радна бригада бро-

ји око 300 ученика и подељена је на

три батаљона, према разредима. За ко-

манданта бригаде изабран је Милош

Башић, а за заменика Стеван Петернел;

оба друга су истакнути омладински ру-

ководиоци са великих акција на Рудни-

ку и Црном Врху.
Већ у току првих дана фебруара бри-

гада је учествовала у великој акцији за

уређење Београда. Радило се неуморло,

у сменама преко целог дана и ноћи. До

сада је дато 1350 радних часова, а

омладина је радила с весељем и по-

летом. Када би камиони однели мате-
ријал на истовар, омладинци су се
скупљали у групице и кроз ноћ су од-
јекивале звонке омладинске радне и
борбене песме. Владимир КАЊУХ

ПРВА МЕШОВИТА ГИМ-
НАЗИЈА НА РАДУ

Радни батаљон наше гимиазије по
завршетку рада на Савском, мосту пре-
шао је на рашчишћавање зграде где је
сада смештена Главно машинско трак-
торска станица Министарства пољопрн-
вреде.
Али, не ради се код нас само физич-

ки. Ми смо обећали и да ћемо подићи
свој културни ниво и због тога смо
поред група за учење организовали н
научне групе. Радом ових група окуп-
љено је већ око 500/) омладине која
озбиљно схвата потребе стварања мла-
дих стручних кадрова. Наше учионице
су испуњене паролама Ф свим нашим
обавезама. Оне ' непрестано  потстичу
омладину на што; бољн и: конструктив-
нији рад. Ових дана нстакнуте су две
нове пароле: «Обећали смо 12.000 рад-
них часова. Дали смо 2.000, даћемо још
10.000! и »>Основали смо 9 кружока
основаћемо још 116. у
Решени смо да све то спроведемо

још им пре одређеног времена, а доса-
дашњи рад показао нам је коликом
снагом располажемо.

Зора СРДОЧ
ученица УП разреда Седми рејон

 

рад на обнови

ОМЛАДИНА НАСЕЉА
„ПАШИНА ЧЕСМА“
У ПРВОМАЈСКОМ
ТАКМИЧЕЊУ

конференција е-

чесма« у Пе-
одржана је

»Пашина
3 о. мм.

младине насеља

том рејону, којој је било присуство

око 140 омладинаца. Предмет конфе-

ренције била је дискусија о плану пр-

вомајског такмичења. Секретар је пред-

ложио 12 тачака које би се обухватиле

такмичењем, али су омладинци дали

предлоге за још неколико тачака, У ди-

скусији су узели живог учешћа и де-

мобилисани омладинци и сложили се

да се постави такмичење у следећим

тачкама: у стварању 2 радна батаљона

од по 100 омладинаца; обавеза да ће

се дати 10.000 радних часова. Решено

је да се створи 10 ударних група и ла

се сва омладина насеља обухвати ра-
дом омладинске организације. У погле-

ду културно просветиог рада омладинци
су се обавезали да ће дати 12 бројева

усмених повина, 150 бројева зидних но-

вина по улицама и 8 бројева по на-

сељима; да ће одржати 300 мчиталачких

часова ни читалачким групама обухва-
тити 450 омладинаца. На фискултурном
пољу створиће се футбал, пинг-понг и

шах секција и учествоваће се у свим
такмичењима у рејону и целом Београ-
ду. Омладинци су се исто тако обаве-

зали да ће материјално и физичким
радом помагати обданиште бр. 12 у 0-

патијској улици, а такође и да ће у

корист обданишта обрађивати једну

њнву. Драгана ЋОСИЋ

САРАДЊА СРЕДЊО-
ШКОЛСКЕ И РАДНИЧ-
КЕ ОМЛАДИНЕ

У Шегртекој школи која св
налази у основној школи „Фи-
лип Вишњић“, ученици — ше.
грти наилазили су на извесне
тешкоће у раду због недоста-
тка уџбеника и школског при-
бора. Сазнавши за то, учени-
ци Шесте мушке гимназије, 0-
бразовали су групу од 15 нај
бољих ученика која је имала, 88,
задатак да организује групе 38
учење у Шегртској школи.
Одмах се приступило раду.
пом | руководио Добриво.
естић, ученик УШ разреда.

свако шегртско одељење оти-
шао је по један гимназиста,
Другови — шегрти су са вели-
ком жељом и вољом за, рад ра“
досно прихватили наш предлог
и учење је отпочело,

Сада се већ редовно одржа-
вају састанци, на којима се
нарочита пажња обраћа слаби-
јим ученицима и објашњава, ИМ
се оно што им је са, предавања
професора, остало нејасно. На-
рочито „сеобраћа пажња мате-
матици која је увек била камен-
спотицања, за све ученике. По-
сле учења по састанцима, гим-
назисти и шегрти разговарају И
интересују се једни о други-
ма. Али, акција ученика, вотв
мушке гимназије неће се 38-
држати само на давању часова
по групама већ и на скупљању
књига и школског прибора,

Душан ЂОРЂЕВИЋ

Гр
у

ученик УШ раз. Шесте м. ГИМН,.



 

КУЛТУРНИЖИВОТ.

ДВАДЕСЕТПЕТОГОДИШЊИЦА
УМЕТНИЧКОГ РАДА __

Санев. 7лавбића

Синднкална

_

подружница чланова Народног позори-

шта у Београду прославиће. 9. фебруара ове отодине-,

25 година уметничког рада. познатог драмскти= умет.

ника и редитеља Раше Плаовића. Тота дана Плаовић

ће се појавити на позорнициу. улози Феђе "Протасо-

ва у Толстојевом „Живом лету“,

1921 године јавио се на
аудицију у Народном по-
зоришту младић од дваде-

сет и две године. Пред Ми-
ланом Предићем, тадашњим

говорио је одломке из кома-

да у стиховима „Џесник"

од Војислава И-

лића. Својим го-

ворничким и глу-

мачким способно-

стима потпуно је

задовољио усло-

ве. Тако је при-

мљен у Позори-
ште и од тада

почиње успон Ра-

ше Плаовића. Ра-

ша Плаовић при-

ча, о себи:
»У првом делу

рада било је и ко-

лебања, сумњи и

мучења. Па ето,

ипак је младост

успела све да са-

влада. Имао сам,

морам признати,

"и прилично среће.
Почетак у вели-
ком позоришту за,

младог човека, ко-

ји долази без икаквог по-

зоришног искуства, тежак

је. Све оно доцније што је

долазило, а шта у ствари

баца сенку на моја сећања,

то су незадовољства и сво-

јим радом и радом нашег

позоришта. Прилике у позо-

ришту биле су прилично

круте за биљку коју зовемо

уметност. А. то боли чак и

онда кад самом човеку не и-

де лоше, Та незадовољства,

због нашег позоришног умет-

ничког живота далеко су

већа од свих других нераспо-

ложења. И баш то нераспо-

ложење било је узрок _мно-

гим мојим лутањима, експе-

риментисањима, (бављењима,

стварима, које нисуискључи-

во у вези са позориштем"

Раша Плаовић рођен је

1899 године на Убу. У Бео-

граду је завршио реалку и

два факултета — (филозоф-

ски и технички. Још као

студент бавио се глумом и

у ·_Академском позоришту

активно је учествовао. Као

дилетант играо је улогу ба-

рона у комаду „Не шали се

љубављу" од Алфреда Ми-

_ сеа. Тај комад режирао је

Драгољуб Гошић. Године

1921 Раша Плаовић примљен

је у Народно позориште. Пр-

ви пут је наступио у улози

момка у комаду „Хајдук

Вељко" од Јована

–

Драга-

шевића. Својом глумом скре-

ће пажњу позоришних струч-

њака и они му поверавају

веће улоге. После четири

године рада послан је на у-

савршавање у Праг и Па-

риз. По повратку све више

директором драме, и редите-
љем Драгољубом

–

Гошићем,

 

ФРАЈЕРСКИ
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гостовање
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ИСА РА,

 
— Не можеш да добијеш карту

за највеће паре — сва места да-

ли синдикатима. ;

– Ништа нам друго не остаје

него да и ми оснујемо свој син-

дикат. _ |
+ 

улази у велики, репертоар и
око 1930 године постаје је-

дан од најистакнутијих чла-

нова Народног позоришта,

Његове најзначајније улоге

су Шајлок у „Млетачком

трговцу", насловна улога У

„Хамлету" и Едгар у „Кра

љу Лиру" онда Хенрих
ту у истоименом
комаду од Пиран-
дела, Освалд У

Ибзеновим „Аве-
тима", капетан

Стеноп у Шери-
фовом комаду

„На крају пута",
Никита у Толсто-

јевом

_

„Царству
мрака" итд.
домаћим комади“
ма играо је на~

словну улогу У
„Максиму Црно-

јевићу", од Лазе
Костића, адвока»
та у Крлежином
комаду „У агони-
ји" и Леона у „Го-
споди Глембаје-
вима". После о-
слобођења, играо
је Фјодора у „На~

! језди", МЏонса у
„Сребрној кутији", Платона,
Кречета у истоименом _ко-

маду, Мајора Сарафанова у
„Родитељском дому".
Око 1930 године почиње

да се бави и режијом и са у-
спехом је режирао „Кир Ја»
њу", „Покондирену тикву",

„Вода са планине", „Раста»

„нак на мосту", „Неверница",
а после ослобођења „Сребр-
ну кутију, и „Родитељски

дом". Неколико година пре
рата написао је заједно са

Миланом Ђоковићем три по-
зоришна комада: „Вода са

планине", „Растанак на мо-

сту", „Кад је среда — петак

је". Сада је наставник У

Драмском студију#' један

од потпретседника“ друштва,
за културну сарадњу >јуко“
славије са СССР, ита
На питање како гледа на

будући развој наше позо-

ришне уметности, Раша Пла-

овић је одговорио: „Мене
лично данас, као позори-

шног радника, занијаму про-

блеми који нису сасвим при-

сно везани са мном као са

глумцем. А. ипак баш данас,
с обзиром на ново време ко-

је је понело и позориште, у“

лога глумца биће веома за-
нимљива. Оно што настаје

у позоришном животу ·биће

доба нових тражења, али

што је најважније и под но-

вим условима. Видици који

• се отварају су чисти и ши-_

роки. Онима, који, долазе, ко-

ји су рођени у срећније. да-

туме, колико стоји до мене и

колико могу, хтео 'бих по-

моћи“. “ ;

Стојан МИХАЈЛОВИЋ

Друге женске гимназије,

 
Украјинска свита

ДРТЖАВНИ АНСАМБЛ НАРОДНИХ
ИГАРА СССР

Игор Мојсејев изјавио је на

У БЕОГРАДУ
приредби у „Мањежу“ да

су наше народне игре изванредан материјал за уметни-

ка-кореографа

Пут Државног ансамбла на-

родних игара СССР по словен-

ским земљама испуњен је да>

вањима и примањима, непре-

кидном еволуцијом. Сјајни кон

церти смењују се са часовима,

марљивог рада, збирањем  но-

вих знања, о играма, и народу У

чијој се средини налази, прове-

равањима и утврђивањима, ма»

теријала за нова уметничка о-

стварења. Племениту самокри-

тику совјетски уметници пока»

зали су баш у односу према, на-

шим играма, изјавивши да их

неће изводити у својој уметнич-

кој стилизацији догод не провере

материјал којим су до доласка,

у нашу земљу располагали. За»

то је приредба у „Мањежу", 4

фебруара, на којој су гостима,

приказане наше народне игре,

од,велике.важности. опевана

У; уводној речи, на руском је-
зику, Нина Брандајс, професор

изра-

зила је велику радост Београ-

Ђана што у својој средини имају

претставнике братског

–

народа

и уметнике високог ранга. Она,

је; затим, говорила о љубави

наших народа према народној

игри, о раду сестара Јанковић

на скупљању и проучавању на-

родних игара, па, је на крају за-

молила госте да имају у виду

да су извођачи чланови Цен-

тралне групе за народне игре

(основана тек пре два месеца),

и групе „Лола Рибар" аматери,

а не прави народни играчи или

професионални балетски игра-

чи, да су сви почетници-омла»

динци „из генерације која је у

животу најмање играла а, сра-

змерно, највише препатила“.

Затим је уз пратњу Народног

оркестра Радио станице изведе-

но седамнаест игара из Србије

и три игре са Косова, и то она»

 

Мале
КЕМУЛАЗЈРНЕ ВЕСТИ

РЕОРГАНИЗОВАНИ. НА- носиоци народне културе и новина био је

ски“ уметници. задржали су.

покуша)

ко како се играју у народу, без

икаквих сценских ефеката. Го-

сти су са интересовањем прати-

ли програм, фотографисали, бе

лежили. За време једне паузе

изишле су на сцену обе групеи

топло поздравиле госте у часу

када су играчи предали дирек-

тору ансамбла Игору Моисеје-

ву дар Градског културног од-

бора:

с

торбу богато украшену

народним везом, у којој су се

налазиле три књиге „Народне

игре" од Љубице и Данице Јан-

ковић, заједно са мелодијама,

Моисејев, под светлошћу ре-

флектора, испред фотографских

апарата, захвалио се на приред-

би и књигама, по којима ће, ре-

као је, радити кад стигне У

Москву.

По завршетку програма, совјети

дугоу разговору санашимја
ним радницима и новинарима.

Том приликом изјавили су же»

љу да српске игре виде још јед-

ном по повратку из Скопља,. И.

Моисејев, у изјавама штампи,

потврдио је да су наше народ“

не игре ванредан материјал ко-

ји чека правог уметника, корео-

графа, да га, обради.

Приредба је показала нашим

руководиоцима колико је по-

требна једна група за народне

игре која ће нас репрезентова-
ти пред све чешћим гостима

Београда. Младој Централној

групи треба, осигурати све усло-

ве за рад и трајан контакт са
једним истим оркестром (у коме
морају бити заступљени и на»
родни инструменти). Најзад,

питање централне гардеробе на»
родне ношње за групе које на»

ступају на разним приредбама,
намеће се неодољиво у први ред
и мора се брзо и правилно ре-
шити. М.

ла што су у почетку уређивали
тако да.

  

 

| РОДНИ УНИВЕРЗИТЕТ 1

РЕЈОНА ПРИВЛАЧИ СВЕ

ВЕЋИ БРОЈ ГРАЂАНА

Трећи рејон је успео да

упорним радом и сарадњом

свих антифашистичких _орга,

низација ојача културну де

латност, Реорганизовани ка.

Родни универзитет

о

показао

је велику живост и напре-

дак. Предавања која се одр:

жавају

_

сваког – понедељка

привлаче све већи број трг“

ђана. Први резултати показа.

ли су да је рад правилно по-

стављен и да“ је универзи“

тет истински постаб народни.

У току прошлог месеца одр“

жана су два броја усмених

новина. У овом раду учеству“

ју истакнути културно • про“

светни радници, а. Кузтурни

одбор посветио је нарочиту

пажњу проналажењу и поди-
зању нових снагл, Али, Кул.

турни одбор нијесе задржао

сам нанародномунигерзи=

тету. У;току прошлогмесеца,
одржано је и неколико: врло

 

успелих приредаба.Рејон је.
организовао. течајеве

–

стра-.
них језика; као и.течај за. на:

родне игре: 0. Мних

Да би“ се помогло „ђачким |

кухињама; Културни . одбор
И! рејона примио се" патрона.

та ђачке кухиње у основној

школи »Његош« и одредио

као помоћ прилог од 10.000

динара. Иако оскудних сред“

става, Одбор се обавезао да
"дију познатог комичара Ми-

даје сталну помоћ овој. ку:

хињи, јер зна да погпомаже

оне који ће ускоро постати

просвете,

~ "Вељко БИЈЕДИЋ

УСМЕНЕ НОВИНЕ ЗА НАШЕ

ПИОНИРЕ СЕДМОГ РЕЈОНА

У добро  загрејаној сали

Дома Културе на Сењаку 0-

држане су први пут у Бео-
граду усмене новине за на-
ше · пионире; По  клупама

стискало: се безброј мале де.

це. И почела. је прича...

Другарица Стоја Марковић

причала је о своме животу,

своје сусрете са децом, са

пионирима Совјетског Савеза,

причала им о малим пионири“

"ма из вароши Твера, који ће

"помоћи југословенским: пио

нирима...

Затим је инж, Илија Бо

дшњак, предочио деци сазна.
ња о природи материје, 0
чврстом, течном и о гасови,

том стању тела.

Са напрегнутом

_

пажњом
пратила судеца трећу тачку,

када је Аљоша Јосић см“ур-
номрукомилустровао на ве.

ликој табли Жопићеву песму,

Град буквар«, коју је ре-

цитовала Олга Спиридоновић.

Причу о Лењину, прочита.
лаје Милица.Гошић, а за:

тим је пианисткиња Милица

Стојановић изводила неко.

лико музичких комада, које

"је. објашњавао проф. Т. Ми“
рић. А после приче »Москов-

ски навијачи«, деца су са ве
селим смехом пратила реџита.

рка Маринковића.
_Овај први број усмених _ном раду Библиотеке,

се нашој деци пружи поучан

материјал у уметничкој фор“

ми. Велику тешкоћу зини

факат, да су захтеви најма.

њих и највећих пионира ису-

више различити а да би се

могли задовољити истим са-

држајем новина.
Виктор ПОПОВУЋ

БИБЛИОТЕКА ПО РЕЈОНА

РАСПОЛАЖЕ СА 6670

КЊИГА

Одмах после ослобођења,

новембра месеца 1944 годи-

не, Одбор народног фронта

и Одбор АФЖ-а 1 рејова

радили су свом снагом да

створе библиотеку.

Пронађена је зграда (По

енкареова 25) н најлепша

сала одређена је за библи-

отеку и читаоницу. Лругови

из

_

фабрике

_

»Рогожарски«

направили су полице за књи“

ге, _ другарице из одбора

АФЖ-а _опрале прозоре и

врата, донели ормане и ози-

стили под. Професори, сту.

денти и ученици одвајију и

класифицирају књиге.

Јануара 1945 године библи-

отека већ издаје Кљиге на

читање, прво само активисти“

ма фронта и групно преду“

зећима у Другом рејону. о.

државају се часови групог

читања и тумаче се лолити“

чки чланци.
Доцније је почело уписи-

вање чланова библиотеке.

Данас је то уређена библи“

отека са 6670 књињга. Чи:

таоци учествују у пелокуш
као

и спремали књиге,
нас сарађују на зидним но.

винама библиотеке, преводе

најинтересантније · чланке из
совјетских и амгричких че.

сописа, дежурају у библио-

теци, исписују разне пароле,

одржавају ред.
Кроз библиотеку проке сто

и више читалаца дневно. Чи-

таопи свраћају да прелиста•

ју новине и илустрације, Ту

налазе све што их интересу.

је и што им може помоћи

у свима питањима која им

нису јасна.
Али у библиотепи има и

неуредних читалаца. Има,и

таквих који

_

месецима нису

вратили књиге,

Библиотека нема материјал“

них тешкоћа, Као што је

Одбор фронта створио ин у

редио библиотеку, тако је
данас Културно · просветни

одбор обилно помаже.
Ј. М. ПЕТРОВИЋ

ДРУГИ БРОЈ УСМЕНИХ
НОВИНА У ИО РЕЈОНУ

Културно просветни одбор

Народног Фронта ЈИ рејопа

дао је 29 јануара 0. г. свој

друти број Усмених новина.
Михајло Петровић, новинар,

прочитао је чланак >0 ор-||

танизацији

"_ција« а књижевник
Уједињених

—

на.
„Бранко

Ћопић своју још необјавље•

ну приповетку >Одборници и
срећа«, Програм је био попу-

њен репортажама и рецитаци
јама. Усмене новине биле су
врло добро посећене,

Мирко СТОЈАКОВИЋ

  

_ПРИРЕАБЕ
ИЕ ТРИОЈЕАНА

Ослобођењем наше земље од.
„та
који би после недељу дана ра-немачких освајача, а истовреме-

но и од старих властодржаца,

који су сваки културни живот у-

гушивали већ у самом почетку,

дошла је пуна слобода и култур-

ном напретку и културном узди:

зању наше омладине. У Београ-

ду почеше се јављати „приредбе.“

а одабраним програмом, Тако“
= КЕ. дрога „но! Али, да ли су икада такви

ољуди, а интересује ме да ли су

"икада и сами старији другови,
се. наша омладина кроз песме,

рецитацијеи позоришне комаде

упознавала са делима, херојским

делима наших народа из свих

крајева наше земље, У

Оваквих. приредаба бивало је

из дана у дан све више. Сви по»

штени и напредни људи. радова“

ли су се успесима које је“на то-

ме пољу постизавала наша омла-

дина. . ~

Почело се најпре са приред-
бама без игранке. Затим са при.

редбама са игранком. Онда:

приредба са игранком и бифеом.

(какав парадокс: културно-ва-

спитна приредба и бифе са свим

могућим алкохолним .пићима).

Онда опет приредба са игран
ком, бифеом, шаљивом поштом,

њамериканским затвором“, том-
болом (дакле: коцком) итд. Из

дана у дан бивале су све ра:
зноврсније забаве омладине на
приредбама, а све мање доброг

програма. Неколико рецитација,

то је био цео програм приредбе.

Најзад, нестаје и тих рецитаци-·
ја, тако да је у последње време

све чешћи случај да се види је-

дноставан плакат: „Ту и ту даје

се тада и тада игранка са би.

феом.“ Разуме се да уз ову и:

гранку неизоставно долази: „а
мерикански затвор“, лутрија и

друго.

„Па“, рећи ће неко, уније то
ко страшно. Можда има људи

да хтелида се разоноде на ка-

квој- доброј забави, не мислећи

ни о чему, па ни о самом про.

граму који би се евентуално

извео= 7. Роа

Да, то би могло да буде тач-

који одобравају овакве игранке,

дошли да виде како тамо изгле-

"дар Најблаже речено: То су0:

бичне. кафанске вечери; пијанке

и „теревенке“, како би наш на»

род рекао; Ту се пиће точи не

милице. Сала обавијена димом
од цигарета заудара на вино ко'

је се испарава из уста многих

сасвим пијаних омладинаца, па
чак и омладинки.

су на таквим игранкама сасвим

уобичајене. А резултат свега то-
га, обично изгледа овако: једна

или две разбијене главе, разлу“

пане чаше и флаше у бифеу, не
колико поломљених столица, У.
краден капути др. Ако не веру“

јете, питајте оне који су били на
приредби ваздухопловаца. 1381
1946 'у сали ПТТ. а такође и оне
који су били на приредби Удру“
жења кожараца у истој сали
26-1-1946. аи

Потребно је да се одговорни
"озбиљно позабаве овим питањем,
"јер 'од његовог. правилног реше“
ња зависи и коначно ликвидира»
ње оваквих негативних појава
које се скривају под именом
„културних приредаба“.

Бора САВИЋ

 

НАРОДНА БИБЛИОТЕКА
биће пресељена у бибши

Стари дбор

Страховите последице униште

ња Народне библиотеке нису се

могле ни до данас потлуно укло·

нити. Око 200.000 свезака, коли.

ко их данас има у магацинима

у Француској 36, у Вишњићевој

9, као и у подрумима бившег

„Старог двора, нетретстављају ни

због
тога што то нису. комплети, ве
појединачне књиге, Завештањем
Тихомира Ђорђевића, професо»

ра Универзитета, Народна би“
блиотека добила је око 9000 вр-

ло. драгоцених књига. Од осло-
бођења до данас купљено је о-

ко 40.000 свезака. Задатак „На-

родне библиотеке, да сакупи све

књиге које се штампају на је-

зицима народа Југославије, као

и све књиге на страним језицима
које говоре о нашој земљии на-
шим народима, није ни издалека
извршен. Он се делимично неће
ни моћи извршити пошто су за
време рата уништене књиге које
се више уопште не могу набави-

ти. Зато је потребно да сви вла»
сници ретких и скупоцених књи:
га поклоне или понуде на от:

куп све те књиге Народној би-
блиотеци.

Просторије у којима се данас

налазе књиге не одговарају ни
најосновнијим потребама. Из тог
разлога Библиотека данас не ра-
ди са читаоцима, већ врши само.

магационирање књига.

Министарство просвете Србије

предложило је народној влади

Србије да се Народној библио-
теци уступи Стари двор, што је
и учињено. Та зграда, уз мали

преуређај, одговара потребама
Народне библиотеке. Предвиђено
је да се једна од великих сала

издалека вредност Којабиимсе“
"на „основу. броја„придала,

претвори у читаоницу за науч-'

нике. Ту ће се од дрвета напра-

вити ограде тако да ће сваки

научник имати свој одељак; Та.

„књига, Предвиђасе да ће

-лежале у Уметничком

квих одељака биће 36. У другој
сали биће 90 места за остале
читаоце. Осим тога одређена је
једна сала за читање часописа и
илустрација. Остале просторије
заузеће Канцеларије, књигове.
зница и велике собе за смештај

   
  ром дворумоћи да сесмести,

више од пола: милиона књига.

· (С обзиром на материјалне о-
колности неће бити у могућно“
сти да се ти планови остваре У

_ току ове године, За сада је са»
мо сигуран сутерен и смештене
су оне књиге које су до сада

" музеју.

Дефинитивно реновирање ин 60:
способљење зграде за. библиоте-
ку биће могућно тек крајем ле.
та 1947 године.

Нове (аале
В. НИКОЉСКИ и Н. ЈАКОВЉЕВ: За•

што. људи говоре на разним језицима, |
предговор мн редакција академика И.
И. Мјешчањинова. Превод с руског

у редакцији др Радомира Алексића,
»Култура«, Београд — Загреб, 1946,

ћирилицом, 160, страна 60 — цена 6
динара. : у

ДР МИЛОШ МОСКОВЉЕВИЋ: Нови

уџбеник рускога Језика, Практичне
вежбе с граматичким

_

објашњењима,
Задружно издавачко' предузеће, Бео•

град, 1945, 80, страна 142. МЕЗЕ

 

Ј. СТАЉИН: О дијалектичком и исто“

риском материјализму. »Култура«, Би•
блиотека марксизма · лењинизма, 7,
оград 1945, ћирилицом, 80, страна 39,

цена 6 динара. Ив

ИВАН М. БАНИЋ: Алгебра за У ра«
зред ·тимназије, >Просвета«, Државно

издавачко предузеће, Београд 1946,

ћирилицом, 80, страна 96, цена 20 ди•
нара, . 16!

 

СТЕПИНЕЦИТАРТИФ

   
— Моја слава, преузвишени, бледи пред вашем. Својом по-

"

божношћу прикривао сам похлепуза женом и новцем, а ви сте
њом прикрили чак и златне вилице побијених људи. по

(. Није редак

„случај да дође и до туче. Псовке

Ста._
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Људи који се не виде
п без којих би споброћој бно немогућ

утници излазе на перон
где их чека локомотива
под паром и спремна ком-

позиција путничких вагона.
Пуне се вагони, довикују се у

маси изгубљени пријатељи и са-
путници, грди се железнички пер-
сонал а када се ипак некако
сместило и воз пошао жагор се
стишава и сви су задовољни,
Кад је реч о железничком

персоналу и грађани и сељаци
имају претставу најпре кондук-
тера, затим станичног персонала,
благајника на билетарници и
најзад по неког скретничара по-
ред чије црвене заставице про-
тутњи воз.
„Нико и не помишља да поред
десетине ових видљивих желе-
зничких функционера постоји
стотина људи који раде, ствара-
ју, омогућавају да се саобраћај
нормално одвија, помажу у не-
срећним случајевима а за путни-
ка су ретко кад видљиви.
Далеко, ван главног перона,

по радионицама, ложионицама,
на отвореној прузи, испод по-
кварене машине окупане у па-
ри, тамо где путници никада не
залазе, срећу се ови људи, гара-
ви и умашћени а ипак весели,
јер дају друштву свој удео на-
порима за побољшање  саобра-
ћаја, радом на обнови,

Незаинтересовани и не приме-
ћују те људе, али човек који о
свима води рачуна маршал
Тито — знао је за њихов рад.
Са осталим железничарима по-
звао их је он себи, указао им на
погрешке у раду, рекао им шта
цела земља од њих очекујеу
будућности

 

 

њи

Парна дизалица која увек стоји
у приправности
 

ТИ они су још пожртвованије
приступили послу.

Београдска железничка
радионица

сипа у лице  млазеве

далеко. на бочном коло-
железничке станице

Док кошава

оштрога снега,
секу

_

Београдске

групице људи истоварују шљаку. Ра-

спирен ветром пламса у гвозденим кор-

пама угаљ, С времена на време ка ва-

три притрчи по неки радник да огреје

прозебле руке ин опет се журно хвата

за лопату настављајући рад.

Поред парнога клипа велике брзово-

зие локомотиве лежи гарав човек и про-

мрзлим рукама барата око њега из кога

се цеди вода.

Машин - бравар Свиларковић Димн-

трије свакога дана може да се нађе

код ложионице испод неке локомотиве

коју треба довести у ред. По вејавици,

киши или ветру увек је он на своме ме-

сту. Не воли предуге разговоре и одго-

вара љутито,

= Радим за нашу радничко - сељачку

републику. Задовољан сам, али ме по-

ината

Урелништво и алминистрација „20 октобра“ Вл

гађа тешко оскудица у текстилу. Смр-
завам се, јер немам шта да обучем,

У радноници се фијук ветра не чује.

Равномерно зује ножеви дребанка и

фрезмашина. у

Николу Покорног хвале сви из радио-
нице, Његов поглед шета од једног до
другог сабеседника ни стари, седи Нико-
ла радо би се изгубно низ тог друштва.
Стиди се толиких похвала.

~— Не знамо зашто још није прогла-
шен за ударника. Ради боље и више од

Познаје све машине,свију нас. врши

 

  
најтеже поправке, гради сам фундаменте
за машине — чују се са свих страна по-
хвале његових другова.

А Покорни само одмахује руком као

да би да се одбрани од толико много

речи.

— Ма људи, оставите... Не преуве-

личавајте, Радим колико могу, јер је

потребно свима нама.

Човек без руке ради
Боривоје Ракић изгубио је десну ру-

ку приликом. бомбардовања Београда 6

априла 1941 године, Али он није кло-
нуо. Вежбао је да ради левом руком и

данас у послу не заостаје за осталим
друговима, Његова фрезмашина увек је
у послу.

— Никада ми радници нисмо били за-

довољни _као данас. Сваком класно
свесном другу мора бити јасно, да ради

за обнову, Док траје обнова одмора

нема, а' после ће бити свима боље,

Ракић на сваки начин хоће да истакне
свога друга Перу Путниковића који је
у данима борбе био партизански курир

а који је непосредно по уласку Немаца
сакрио већу количину метала. Онда кад
је. радионица трпела оскудицу по ослобо-

 пи

ђењу, Петар је донео сакривени матери-

јал и предао га надлежнима. Раднони-
ца је са тим металом отпочела рад.

Путниковић говори о избору раднич-
ких повереника.

— Са новим повереником сви смо за-
довољни. Истакли смо једну листу и и-
забрали најбоље другове.

— Како излазите на крај са платама%

— Задовољни смо. Знамо да се мо-
рамо стегнути док се прилике норма-
лизују, а то све опет зависни од нас

Главно је да нисмо гладни, а

Биће свега постепено,
самих.

остало. . .

Проналазач радионице

За великим дребанком ради Коста

Јовановић. Шегрт Миле Мраовић пома-

же му у послу. Мајстор Коста има свој

мали проналазак који је убрзао за

500/; сериску израду сочивастих лежаја.

— Раније се радило руком помоћу

конуса. Мојом направом успео сам да

нож прави полукруг помоћу егализира

и то аутоматски. Употреба апарата

исплати се само код сериске израде. За

парче или два не уштеди се много, али

радићу и даље, усавршаваћу, каже Јо-

вановић,
— Никада раднику није било боље

него ли сад, наставља он. Сада живимо
као људи и наш се рад цени, заврша-

ва мајстор Коста свој разговор, прила-

зи дребанку и указује ученику Марко-
вићу на грешке у раду.
Новонзабрани раднички повереник

Белић Борислав већ обавља своју пове-

реничку дужност. Надгледа рад, саве-
тује се са друговиман указује на по-
грешке.
— Немамо добрих машина. Све је

старо и чекамо да се врате репарације.

За сада ипак подмнрујемо све потребе

железница. Алат такође недостаје. О-

скудицу у материјалу смањујемо најве-

ћом уштедом. Речни Маршала против

 

Обрадовић Веселин прецизно
мери бандаже на свом

строју 5

крађа на железницама, како је он то

нагласио не могу да се односе на нас

у радионици. Међу железничарима се

постепено чисте типови који су склони

крађи. Њих ћемо се постепено потпуно

ослободити.

Осећа се оскудица У стручним
радницима за поправку локомо-
тива. Они збиља имају најтежи
посао и њима је потребно дати

веће плате, Било би, такође, по-

требно направити ревизију от-
пуштених квалификованих рад-
ника јер је раније, због изве-

2 2

    

  

сних омашки, било неправилно-
сти, а стручњаци су нам данас
потребни више него икад.

Питање шегрта

Десетина шегрта помаже у радионици

н учи занат. Повереник Белић говори о

потреби издвојених радионица за ше-

грте, што ће бити могуће тек на про-

леће.

— Већина њих станује у Шегртском

дому и свега два пута недељно имају

по четири сата школске обуке. То је

мало. .

У раду се од шегрта истиче својом

вредноћом Петар Демоња из Кордуна,

брат палог двоструког хероја Демоње

Николе, Он је задовољан радом и по-

ступком према шегртима у радионици

и Дому.

Стеван Образовић биће ускоро калфа

и већ уводи у посао своје млађе дру-

гове.

Окупили се шегрти.

— Има ли нечега чиме нисте задо-
вољни, другови;

Углавном, сви су сложни у одговору.

— Задовољни смо!

А тада се чује преко рамена одра-
слих ученика глас најмлађих шегрта.

— Мали нам доручак...

      

 

  

     

  

             

  

     

  

   

  

Екипа помоћног воза завршује
' своје дело — пумпу за сабијање

воде за хидрауличну дизалицу
адмани:тани

ајковићева 8 у Београду. Штампарско предузеће Народног фронта Србије. Одговорни уредник Танасије Младеновић

   
  

Локомотива под паром
виа 

— Теби је све мало, а гле колики си,
прекида га Стеван. Мени је, бога ми,

доста.

— Јест! »Унрине« пакете неће да нам
дају одједном, опет приговара мали.

Дискусија се завршава најзад тиме

што се констатује да је у Дому хладно
и да је потребно осигурати огрев, јер
када ученици дођу по завршеном по-
слу, тешко је седети у хладним собама.

Помоћни воз и особље

На отвореној прузи увек спреман за
покрет стоји помоћни воз и дизалица.
Овде су дежурства даноноћна, јер нико
не зна када ће се десити удес, искли-
знуће воза или друга нежељена несре-
ћа. За сваки случај помоћни воз је у-
век спреман,

Стара санитетска

_

кола

_

претворена
су у радионицу. Петровић Радисав ни
Михајловић Милутин са својим помоћни-
цима, у дане када нису на терену, у
овим

_

вагонима

_

припремају

–

потребне
справе ни алат за помоћ у несретним
случајевима.

Они су сами, од нашег материјала,
по угледу на стране патенте, констру-
исали пумпу за хидрауличне дизалице.
Две даље пумпе већ су у раду.
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Боривоје Ракић, инвалид овог

рата (од бомбардовања Београ»

да 1941 године) ради на својој
машини као и пре рата — само

са левом руком

азененшнеленшслалељ

 

 

У последња два месеца исклизнућа

на прузи Београд — Ниш честа су због

невремена, за та два месеца екипа по-

моћних кола подигла је 135 исклизнутих

вагона, 20 локомотива ни помогла у мно-

гобројним утоварима и истоварима робе.

— До скора смо радили са примитив-

ним ручним алатом и ишло је прилично

тешко. Зато смо направили пумпу, ка-

же Петровић. У фебруару прошле го-

дине радили смо 33 дана са ручним дни-

залицама на подизању једне нове ло-

комотиве код Водња. Сви су говорили

да је посао узалудан, али ми смо ипак

успели,

— Задовољни смо платама али по-

требно је да уложимо ми ми све напоре

за сузбијање шпекулације. У колико

више радимо у толико ће нам бити бо“

ље. Храном смо потпуно задовољни али

нам текстил недостаје.

Дуга, црна дизалица истегла се преко

шина. Испод кућице са котлом, увек

под паром, висе ледене свеће.

У малој кућици на шинама руковалац

дизалице Чех, Вањек Јарослав ни по-

моћник Делић Ђорђе проводе своје да-

не и ноћи. Ни једног тренутка не уда-

љују се они из ње.

— Ту је сва моја покретна и непо-
кретна имовина, каже насмејани Чех.
Увек сам овде. Када се нареди, у сва-
ко доба дана н ноћи спреман сам за
покрет. Ту спавам и једем, овде прни-
мам посете. Цео свој живот проводим
у овој кућици на шинама.
Зидови мале просторије  излепљени

су паролама. Вањек живи са својим вре-
меном. То доказују и уредно сређени
комплети »Борбе« и фронтовске штампе
на малом столу. ј
— Своје слободно време проводим

у читању. Времена сада имам више, јер
се несреће не дешавају тако

—

често,
хвала богу. Људи више воде рачуна о
државној имовини, јер знају да је ин
њихова,

Помоћник Делић задовољан је сво-
јим мајстором.

— Добри су људн Чеси,

»

Тако раде и живе људи који
данас омогућавају да саобраћај
тече нормално. Сви су они задо-
вољни што могу да дају свој У-
део у општим напорима на по-
бољшању живота у нашој новој,
народној Републици,

Бранислав ВУЧКОВИЋ
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